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Áldott vagyok vagy 
átkozott?

Áldottnak érzed-e magad? Vajon tudjuk-e 
valójában, mit jelent az áldás? Vagy érezted-e 
már az életed során átkozottnak magad? 
 6. oldal

Ahol jó talajba hullott…

Mindig a szülőkön, a családon múlik, meg-
jelenik-e a konfi rmációban a valódi tartalom: 
a hitvallás az Úr kegyelméről, mondja Csoma 
László lelkipásztor. 
 9. oldal

Az égig érő torony

Isten igéjét nem szabad bezárnunk a temp-
lomba, a szószék magasságába, hanem mind-
annyiunknak a kezünkbe kell vennünk és a 
szívünkbe kell fogadnunk. 
 15. oldal

Bizonyságot tenni 
az emberek között
Ha kitekintünk a világba, látjuk annak 
Istentől való eltávolodását, a hívő embert pe-
dig szorongatja a kényszer, hogy ha meglát 
valamit, ami nem Istentől való, szóvá tegye. 
De ha nem szorongat a kényszer, ez akkor is 
kötelességünk. Vajon amikor mondani aka-
runk valamit, tanítani, tanácsot adni, bizony-
ságot tenni, melyik a megfelelő mód?

Legelőször is tekintsünk magunkba. Mielőtt 
tanácsot adnánk, bizonyságot tennénk, száll-
junk le az ítélethozó magasságokból, mert 
másképpen a farizeus hibájába esünk, aki 
megköszönte Istennek, hogy ő jobb, mint a 
vámszedő. Külsőséges vallásgyakorlatát he-
lyesebbnek találta a vámszedő életénél, anél-
kül hogy mélyen a saját lelkébe nézett volna.

Bizony-bizony: a tanácsokat először ön-
magunknak kell osztogatnunk. Feltérképez-
nünk titkos bűneinket, gonosz kis vágyain-
kat, rosszakaratunkat, kárörömünket, vétke-
inket, és elhagynunk őket.

Így már rögtön nem felülről osztogatjuk 
a tanácsot, hanem odarendeljük magunkat 
embertársunk mellé, és egyenrangúan te-
kintünk rá.

De még mindig ne menjünk ki a világ-
ba. Ezután nézzünk szét otthonunkban. Mi 
olyan jól tudjuk, hogyan kellene másoknak 
élniük, de vajon a mi családtagjaink hogy él-
nek? Imádkozunk-e velük? Beszélünk-e Isten 
dolgairól a gyermekeinknek? Vajon meghá-
zasodnak-e gyermekeink, vagy csak együtt 
élnek? (Folytatás a 2. oldalon)

Áldottak az átkozott földön
A szeretet óriási energiákat szabadít fel. Az 
ember egészségesebb lehet a szeretet által. A 
szeretet ellenállóbbá tesz az élet gondjaival 
szemben. Mert aki szeret és szeretve van, köny-
nyebben veszi az akadályokat, egy-egy bukás 
után könnyebben feláll, mert életének legfon-
tosabb eleme nem változik: szeret és szeretve 
van. A szeretet bizonyos értelemben tudatos. 
Cselekedetekben törekszem arra, hogy meg-
mutassam az érzéseimet. Másfelől mintha egy 
megmagyarázhatatlan, tőlem független erő is 
munkálná az érzést. Ember iránt, illetve em-
ber irányából ez változhat. Isten irányából 
ez soha nem változik: semmi nem választhat 
el Isten szeretetétől! Még a bűneim sem. Ez 
épít és hatalmas áldás, mely végigkísér az éle-

ten. Isten szeret, ezért mindig mindenben a 
javunkat akarja és munkálja. Megpróbálhat, 
lehetnek akadályok az életünkben, Isten bün-
tethet, illetve elszenvedhetjük bűneink követ-
kezményeit, de ezek miatt még nem vagyunk 
átkozottak. Az ember áldott. Mi döntjük el, 
hogy az Ő szeretetének és áldásainak tudatá-
ban megyünk a cél felé, vagy minden nehéz-
séget azzal magyarázunk, hogy átkozottak 
vagyunk. Aki átkot mond, rosszban sántikál, 
rosszra gondol, rosszat érez, mérges és mér-
gez. Leginkább saját magának árt: önmagát 
mérgezi. Lehet a föld átkozott az ember bűnei 
miatt, de az ember áldást hordoz és a jobbra 
törekedve kegyelmet talál.

G�����-S�� ! J!�#�$ L�%�&��

        www.facebook.com/harangszo



2   A KESKENY ÚTON

Ki látja meg Istent?
„Boldogok a tiszta szívűek, mert ők meglát-
ják az Istent.” Mt 5,8

A „tiszta” szó, amelyről Jézus ebben a bol-
dogmondásban beszél, szóról szóra azt jelen-
ti: osztatlan, össze nem kevert.

Az a szív tiszta, amelyben egyedül Jézus 
Krisztus uralkodik, és döntéseiben övé az 
utolsó szó. Amelyik szívben ő él, annak a szív-
nek a hordozója, gazdája mindenütt, minden-
ben meglátja Istent. Ez pedig boldoggá tesz.

EGY LELKÉSZ MESÉLTE EL A KÖVETKEZŐKET:

„Fiatal segédlelkész voltam egy idősebb lel-
kész mellett. 

Két tavaszon át fi gyeltem, hogy idő-
sebb lelkész testvérem kora reggel hosszan 
elálldogál a templom elé ültetett, virágba 
borult gyümölcsfák előtt, és nézi, nézegeti a 
virágokat.

Egyszer a közelébe settenkedtem, hogy 
lássam, mit is csinál valójában. Megcsikor-
dulhatott lábam alatt a kavics, mert észre-
vett. Zavaromban valami effélét kérdeztem:

– Az eget tetszik kémlelni, vagy talán ke-
res valamit?

Szó nélkül átölelte a vállam, szembefor-
dított a fehéren habzó virágzuhataggal és föl-
felé mutatott:

– Ezen keresztül jobban látni Istent!
Azóta minden virágba borult gyümölcs-

fán átnézek, fölnézek, és valóban: ezen ke-
resztül jobban látni Istent.”

LEHET-E BOLDOGABB LÁTÁS,                                         
MINT MINDENÜTT,                                                     
MINDENBEN MEGLÁTNI ISTENT?

Johannes Kepler csillagász mondta: „A 
teremtésben Istent csaknem kézzelfogható-
an tapasztalom. Nem tudom Istennek eléggé 

megköszönni azt a túláradó örömöt, amit a 
teremtés munkája felett érzek.”

Mödler neves csillagász így vallott: „Az 
igazi természettudós nem lehet istentagadó. 
Akinek alkalma van olyan mélyen betekinte-
ni Isten műhelyének titkaiba, mint nekünk, 
az csodálni fogja Isten mindentudását és örök 
rendjét, és alázatosan térdet hajt őelőtte.”

Akinek a szívében, életében Jézus Krisz-
tus az úr, az boldog ember, mert meglátja 
Istent. Ezért azt tanácsolom, hogy ha eddig 
nem tetted meg, akkor add át az életed fö-
lötti uralmat neki. „Íme, az ajtó előtt állok, 
és zörgetek; – mondja Jézus a szívünk ajtaja 
előtt állva – ha valaki meghallja a hangomat, 
és kinyitja az ajtót, bemegyek ahhoz, és vele 
vacsorálok, ő pedig énvelem.” Jel 3,20

Ő ezt az „ajtót” nem töri be. Ezen az aj-
tón csak belül van „kilincs”. Ő most is zör-
get. Te kinyitottad-e már?

B���� M��!"#

Bizonyságot tenni az emberek között
(Folytatás az 1. oldalról)

Ha tudatában vagyunk saját bűneinknek, és 
a családunk életének hajóját Istentől tanácsot 
kérve terelgetjük, s még van bennünk erő má-
sokra is fi gyelni, akkor megállapítjuk, hogy 
nagyon nehéz ma tanácsot adni bárkinek, 
hiszen mindenki mindent jobban tud, vagy 
tudni vél, mint a másik.

Ma, ha tanácsot adsz, kérdőre vonsz, 
tanítasz, akár ellenségeket is szerezhetsz. 
Előfordulhat, hogy segítő szándékoddal töb-
bet ártasz, mint segítesz, mert a másik még 
csak dacból sem hallgatja meg a tanácsot, 
vagy nem veszi követendő útmutatásnak, ha-
nem még inkább halad a saját útján.

Mi kell ahhoz, hogy segíteni tudjunk 
valakinek?

Először is győződjünk meg róla, hogy 
tényleg rossz úton jár. Vizsgáljuk meg az Ige 
alapján az életét. Ha meggyőződtünk róla, 
akkor is, meg kell bíznia bennünk, és valami-
lyen szinten segítséget kell kérnie.

El kell fogadnunk azt is, hogy nem lehet 
segíteni mindenkinek. Ahhoz, hogy vala-
kinek segíteni tudjunk, rá kell jönnie, hogy 
változtatnia kell, valamint olyan viszonyban 
kell lennünk vele, hogy megbízzon bennünk, 
vagy olyan tekintélyünknek kell lennie, hogy 
meghallgassa és megfontolja a szavainkat.

Talán a legjobb ilyenkor, ha általános-
ságokban beszélünk. Az általános dolgok, 
amelyeket úgy állítunk be, hogy nem róla 
szólnak, csak úgy mondjuk őket, ha éppen az 
ő helyzetére illenek, akkor előbb-utóbb felfi -
gyel rájuk.

Ha felfi gyelt, elgondolkodott rajtuk, ak-
kor már nyitott lesz a beszélgetésre, és talán 
elmond valamit, amibe belekapaszkodva 
segíthetünk.

Ha még mindig nem, akkor mesélhetünk 
a mi saját életünkből. Viszont nagyon fontos, 
hogy most nem a dicsekedésnek az ideje van, 
hanem az együttérzésnek.

Valljunk neki a saját hibáinkból, sorol-
junk a saját kudarcainkból, mutassuk meg, 
hogyan lábaltunk ki belőlük. Mondjuk el, 
miben segít az imádság és az Isten a saját éle-
tünkben. Meglátjuk, inni fogja a szavainkat, 
és előbb-utóbb el fog jutni a saját felismeré-
seire. De mindenképpen meg fogja érezni a 
segítő szándékot, ha őszintén beszélgetünk.

Vigyázat: semmiképpen ne mondjuk el 
név szerint más ismerős, munkatárs vagy ba-
rát problémáját még tanulságképpen sem!

Hol van az a határ, ameddig a segítség-
nyújtásban elmehetünk? Szerintem ott kell 
megállni, ahol a másik meghúzza a határt és 
már nem vezet be minket mélyebbre, vagy ha 
megnyílik és hagyja, hogy belelássunk, akkor 

a határ ez: tanácsot adhatunk, de helyette 
nem tehetünk semmit.

Mindenkinek be kell járnia a saját útját. 
Semmit sem segítünk, ha megoldjuk valaki 
helyett a problémáját.

Ha azt látjuk és tapasztaljuk, hogy vala-
ki elakadt az életében, tévedett, hibázott, és 
helyre kellene hoznia, de annak ellenére nincs 
bátorsága megtenni, hogy tanácsot adtunk 
és átbeszéltük, ne nyúljunk át felette és old-
juk meg helyette, mert az ő lelki fejlődésében 
nem segítettünk semmit. Esetleg megerősítet-
tük az alkalmatlanságát.

Ha pedig szándékunk és segítségnyújtá-
sunk ellenére sem tudtunk segíteni valaki-
nek, még mindig van egy lehetőség, amit vá-
laszthatunk anélkül, hogy beleavatkoznánk: 
imádkozzunk érte.

Előfordul, hogy nem léphetünk tovább 
a segítségben, vagy nem engedi valaki, hogy 
segítsünk. Imádságainkban azonban hordoz-
hatjuk, és kérjük Isten segítségét ott, ahol 
emberi segítség nem lehetséges. Vagy ha se-
gítettünk is, még akkor is imádkozhatunk, 
hogy az ember megváltozzon, Istenhez térjen, 
meghallja Isten intő szavát.

Fontos a bizonyságtétel Istenről, de az 
is fontos, hogy megtaláljuk az alkalmas idő-
pontot, alkalmas körülményeket, célzott 
mondanivalót.

Isten igéje gyógyír a lelki sebekre, útmu-
tatás az útvesztőben, de kell, aki azt el tud-
ja juttatni a bajba jutott, a kétségek között 
hányódó vagy akár hitetlen lelkeknek.

Legyünk Isten eszközei a világban!
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A szabadulás evangéliuma
„Fülöp lemenvén Samária városába, prédi-
kálja nekik a Krisztust.” ApCsel 8,5

A gonosznak nagy hatalma van. Évszáza do-
kon át rombolta az embert. De Isten nem ma-
radt tétlen. A gonosz azonban arra buzdítja az 
embert, hogy ne engedelmeskedjen Istennek, 
hanem álljon ellene neki. Ezzel azonban sok 
csalódás éri az embert. Gyötrelmessé válik az 
élete és szíve naponta összeszorul a sok fáj-
dalom miatt.

Samária városában sok fi gyelemre méltó 
dolog történt. A gonosz lelkek elhagyták az 
embereket, akiket fogságban tartottak. Ez 
nem egyik percről a másikra és nem látvá-
nyosan történt.

A PRÉDIKÁCIÓ FONTOSSÁGA

A legjobb időben érkezik a városba Fülöp 
evangélista, és prédikálni kezd Samáriában. 
Azért jött Samáriába, mert Jeruzsálemben ül-
dözni kezdték a keresztyéneket, az Úr Jézus 
követőit. Fülöp rögtön Jézusról, a Messiásról 
k ezdett prédikálni. Igehirdetésének meglett 
az eredménye. Ez azonban nem tetszik a go-
nosz lelkeknek. Összeütközésbe kerül velük.

Kezdettől fogva, de különösen az Új-
szö vet ség ben látjuk, hogy mennyire fontos 
hirdetni az Isten országát és a Jézus Krisztus 
evangéliumát. Ezzel Isten ereje hatol be az 
emberi szívekbe s hatalmat vesz az embere-
ken. A gonosz hatalma pedig megtörik.

Egy olyan világban élünk, ahol az ember 
nem nagyon foglalkozik az üdvösségével. 
Fontos tehát hirdetni az Isten országát és az 
Úr Jézus Krisztusban való üdvösséget. 

ÉS AKKOR MEGTÉRNEK AZ EMBEREK?

Fülöp számára ez nem volt kérdés. Ő meg 
volt győződve arról, hogy Isten mindenható 
és az Ő országának nincsenek határai. Ezért 
nyíltan szól minden emberhez, aki a meg-
kötözöttség állapotában van: „Az Úr Jézus 
Krisztus nevében mondom, hogy hagyd el ezt 
a férfi t, ezt az asszonyt, ezt a gyermeket!” A 
körülötte levők nagy kíváncsisággal tekinte-
nek a megkötözöttre. Különösen egy Simon 
nevű ember, aki a gonosz lelkek, a gonosz 
hatalmak cinkosa. Sok rosszat tett már a vá-
rosban a beszéde és cselekedetei által. Ezt ő 
maga is nagyon jól tudja. Most egy olyan em-
berre talál, aki kapcsolatban van az Istennel. 
Erről nemcsak ő van meggyőződve, hanem 
mindenki más is, kicsik és nagyok egyaránt. 
Úgy mondják, hogy „Istennek hatalmas ere-
je” van vele. Vajon ő az üdvözítő? Az az erő, 
amellyel rendelkezik, mintha erre mutatna…

Fülöp nem önmagát, hanem a Krisztust 
prédikálja nekik. Ő Jézusról beszél, és úgy 
tesz bizonyságot Róla, mint aki a világ Üdvö-

zítője. Neve szabadítást, erőt, hatalmas segít-
séget jelent. Ez nemcsak hallható módon, de 
szemmel láthatóan is megnyilvánul.

Az emberek lélegzetüket visszafojtva tekin-
tenek Fülöpre. A gonosz lelkek elhagyják az 
embereket, akiket addig fogva tartottak. A be-
tegek meggyógyulnak. Isten országa valósággal 
jelenvalóvá válik. Nagy öröm lett a városban!

Ahol Jézus megjelenik, mindig ez az öröm 
lesz úrrá. Ott szabadulások történnek. A le-
győzött ördögi lelkek „nagy hangon kiáltva 
kimennek” az emberekből. (7. v.) Látni lehet 
azonban, hogy bizony nagy küzdelemről van 
szó. Fülöp igehirdetése nyomán az ördögi lel-
kek hatalmi köre egyre kisebb lesz. Krisztus 
hatalma pedig egyre nagyobb lesz, és egyre 
jobban terjed. Az emberek ugyanis megsza-
badulnak a démoni lelkek fogságából.

Akkor is nagy volt a harc, amikor Jézus itt 
volt a földön. Mindig küzdött az ördögi lelkek 
ellen. Soha nem hagyta nyugodni őket. A Gol-
gotán aztán teljes lett a szabadítás. Amikor a 
kereszten végleges győzelmet aratott felettük, 
így szólalt meg: „Elvégeztetett!” Győzelmet 
aratott. Elvégezte a mi szabadításunkat.

MIT TUDUNK KEZDENI EZZEL MANAPSÁG?

A mai világban egyre kevesebb ember ismeri 
az Istent. Ám kapcsolatban van a gonosz ha-
talmakkal. Sokan nem Istentől kérik a segít-
séget, hogy megoldja a problémáikat. 

A legtöbben okkult dolgokkal, asztro-
lógiával, jóslással foglalkoznak. Isten – leg-
jobb esetben – már csak az utolsó helyen van. 
A legtöbben úgy viselkednek, mint Simon. 
Ahogy telik az idő, ahogy múlnak az évek, 
egyre üresebbek és üresebbek lesznek. Kilá-
tástalanná válik az ember élete az Úr Jézus 
Krisztus nélkül.

HARC

Ezért kell hirdetni az örömüzenetet, ahogyan 
azt Fülöp is tette. Jézust, a győztest kell segít-
ségül hívni. Minden időben ennek kell meg-
történnie. Minden igehirdetés egy harc az 
emberért. Harc a megkötözöttség ellen, harc 
az ördögi lelkek ellen, akik egyre mélyebbre 
vonják az embereket.

Isten Szent Lelke is azért küzd, hogy 
bennünket összekössön Jézus Krisztussal. Ő 
küzd a mi testünkért-lelkünkért, míg csak 
élünk, de halálunk pillanatában sem hagy el 
bennünket. 

Eszünkbe juttatja, hogy mi Üdvözítőnk 
tulajdona vagyunk, Aki a kereszthalálával 
megfi zetett minden bűneinkért és megszaba-
dított a Sátán minden hatalmából. 

Ő tart meg bennünket a kísértéseink kö-
zepette és biztosít afelől, hogy örök életünk 
van és a mennyben az Atyánál leszünk örök 
boldogságban.
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Az átok lényegét találóan fejezi ki a szó la-
tin megfelelője: maledictio = „rosszat mon-
dás”. Ez a mágia egyik eszköze. Az átkot 
mondó célja, hogy verbális úton idézzen elő 
valamilyen „rosszat” személyek vagy dolgok 
(tárgyak, helyek) vonatkozásában. Az áldás 
ennek ellentéte: olyan cselekmény, amely jót 
előidéző szó és gesztus.

Az áldás fogalma a hétköznapi szóhaszná-
latunkba is beivódott. Egy-egy tervre áldá-
sunkat adjuk, a kismamák áldott állapotban 
vannak, a különösen jó természetű egyén 
pedig áldott, jó ember; a vasárnapi munkán 
viszont nincs áldás.

ÁLDÁS AZ ÓSZÖVETSÉGBEN

A keleti ember számára különös jelentőség-
gel bírt az áldás és az átok is. Az áldás- vagy 
átokformulák mindig ünnepélyes liturgikus 
keretben hangoztak el.

A természettel együtt élő közel-keleti em-
ber úgy hitte, hogy ki van szolgáltatva min-
denféle láthatatlan hatalmaknak és erőknek, 
s ezeket igyekezett befolyásolni.

Az áldásnak és az átoknak egyaránt má-
gikus erőt tulajdonítottak, és számukra a ki-
mondott szavak visszavonhatatlanok voltak, 
amelyek mindenképpen kedvezően vagy ked-
vezőtlenül hatnak az életre.

Amikor Jákob, a csaló ellopja Ézsau első-
szülötti áldását, a meglopott testvér kétségbe-
esetten kérdezi apjától: „Csak az az egy áldá-
sod volt, apám? Áldj meg engem is, apám!” 
1Móz 27,38

Legalább ilyen tanulságos Bálám és Bálák 
esete (4Móz 23). Bálák, a pogány király fél 
Izrael népétől, ezért Bálámhoz fordul, hogy 
átkozza meg a közeledő népet, hogy ne le-
gyen szerencsés honfoglaló szándékuk. Ha 
sikerül őt rávenni, hogy átkot mondjon Izrael 
népére, akkor ez sokkal hathatósabb lesz, 
mint a kard vagy a lándzsa. De Bálám a bu-
sás fi zetség ellenére sem képes átkot mondani 
Isten népére, hanem áldást mond Izraelre.

Bálám története azt mutatja, amit az 
egész Ószövetség is hirdet, hogy az áldás és 
az átok teljességgel Istentől függ, még a po-
gány próféta esetében is.

Az áldás szintén Istentől függ, a megkö-
tött szövetség keretében adja választott em-
berei számára.

Ezt világosan mutatja Ábrahám elhívá-
sának története. Isten kihívja Ábrámot po-
gány környezetéből, és ígéretet tesz neki, 
hogy meg fogja áldani és nagy néppé teszi 
(1Móz 12). Az Ószövetség klasszikus áldás-
formulája az ároni áldás (4Móz 6,22-27). 
Ebben jól látjuk az áldás hármas következ-

ményét az ember életében: Isten megőriz, 
könyörül és békességet ad.

Mielőtt a nép bevonulna az ígéret földjé-
re, Isten a nép elé adja az áldást és az átkot.

Az Ebál és a Garizim hegyén (5Móz 
27-28) elhangzik: ha a nép engedelmeskedik, 
áldások egész sorában részesül, de ha nem, 
akkor az átkok teljesednek be rajta.

Garizim és Ebál hegye szemben áll egy-
mással fi zikai és szellemi értelemben is, mint 
az áldás és az átok helye. A hat törzs az egyik 
hegyen és a hat a másikon pedig még tovább 
növeli a feszültséget.

Az áldással azonban már a teremtés tör-
ténetében is találkozunk, ami üzeni: Isten ál-
dása a világ kezdetétől nélkülözhetetlen he-
lyet és szerepet kap az ember életében, ami 
a szaporodásban és az élet fennmaradásában 
mutatkozik meg.

Hangsúlyos az is, hogy Isten nemcsak 
az embert áldja meg, hanem az állatokat is. 
Először Isten áldást mond a teremtett világra, 
a bűneset után azonban megátkozza a kígyót 
és a földet, de az embert nem átkozza meg 
még ekkor sem!

Hogy kinek volt joga áldást mondani, 
azt nem könnyű megmondani. Először a pa-
pok voltak azok, akik áldást mondhattak, 
de később a karizmatikus királyok (Dávid, 
Salamon) is oszthattak áldást.

Később ez a szerep kizárólag a kiválasz-
tottak jogosultsága lesz. Isten Lévi törzsének 
fi ait választotta ki arra, hogy Neki szolgálja-
nak és az Ő nevében áldást mondjanak. Jézus 
idejében, ha nem volt pap a zsinagógában, 
akkor egy elöljáró is mondhatott áldást, de 
csak imádság formájában.

Az áldásmondásnak jellemző mozdulata 
is volt: a kéz felemelése. A későbbi zsidóság-
ban, bizonyos esetekben a kézrátételt alkal-

mazták, ami átadást, átvitelt jelképezett és az 
áldozatok bemutatásánál is használatos volt.

Az ószövetségi ember tehát Isten áldá-
sát az élet minden területén megtapasztalta: 
a mező termésében, állatai sokasodásában, 
családja növekedésében, az ellenségtől való 
megőriztetésben, illetve annak legyőzésében. 
Az áldás tartalma az Istennel és az Istenben 
való békesség megtalálása, ami kihat az egész 
életre.

„AZ ÚGYNEVEZETT ÁTOKZSOLTÁROK”         
NYOMÁN

Az ószövetségi kutatások izgalmas területe az 
ún. átokzsoltárok vizsgálata. Például a 137. 
vagy a 83. zsoltár „rosszkívánságokat” tar-
talmaz a külső ellenségek felé, s ezek összeza-
varhatják a Bibliát olvasó embert.

Ezek ugyanis arra utalnak, hogy Izrael 
fi ai egy olyan Istenhez imádkoznak, aki bosz-
szúvágytól hajtott kérésükre megsemmisíti 
ellenségeiket. Ez a kép pedig nehezen egyez-
tethető össze az Újszövetség szerető Istenével, 
aki az ellenség szeretetét állítja elénk köve-
tendő példaként.

Átokszövegekkel az Izraelt körülvevő né-
pek kultúrájában is találkozunk.

Egyiptomban a vallás és a mágia szoro-
san egymás mellett és egymásban léteztek. Az 
ún. „kiközösítő szövegek” az ellenséges feje-
delmek, népek vagy dolgok neveit átokfor-
mulákkal kísérve cserépedényre írták, majd 
rituálisan összetörték. Az edény megsemmi-
sítése az ellenség megsemmisülését jelképez-
te. Átok terhelte az istenség és a nép közötti 
szövetség megsértését, de átok védte a szent 
helyeket és szent tárgyakat is.

Mezopotámiában elsősorban az istenek 
ellenségeit átkozták meg, de nagy jelentősége 

4   MINDENNAPI TEOLÓGIÁNK      

Átok vagy áldás, 



volt az átoknak a jogi szférában is. Az állam-
közi szerződések megszegőjét átok terhelte 
(pl. II. Mursilis hettita király megszegte apja 
esküvel szavatolt szerződését Egyiptommal, s 
ennek következtében pestisjárvány tört ki az 
egész birodalomban).

Az igazságszolgáltatás terén Hamurappi 
törvénykönyve záradékként számtalan átkot 
tartalmaz részben a törvényszegőkre, rész-
ben azért, hogy a törvényszöveget megóvja a 
hamisítástól.

Átokkal vagy az ártó démonok tevékeny-
ségével magyarázták a sokféle csapást és be-
tegséget, s azok hatásának feloldása a papok 
és varázslók feladata volt.

Az ókori Keleten az átokszövegek hasz-
nálata tehát általánosan ismert és bevett szo-
kás volt. Szerepe a biztosítás és a védelem 
volt: védte az államközi szerződéseket, a szö-
vetségesi kapcsolatokat, a szent helyeket, a 
sírokat, a határkőfeliratokat, a törvényeket.

A keleti ember hitt az átok automatikus 
hatékonyságában. Az áldással együtt olyan 
mágikus szavaknak és cselekményeknek tar-
tották, amelyek szerencsétlenséget, illetve 
szerencsét, bőséget hoztak.

Törvénytelen volt az átok, ha az egyéni bosz-
szú eszközéül szolgált vagy általa a másik ember 
kárából személyes haszonra tett valaki szert.

A törvényes átok mindig kifejezetten egy 
gonosztevőre irányult. Célja pedig mindig az 
volt, hogy megkárosodást hárítson el még 
a megtörténte előtt. A mindennapi életben 
használatos átok tehát elrettentésül szolgált 
a lehetséges elkövetővel szemben.

ÁTOK IZRAELBEN

Izraelben az átok szerepe hasonló volt, mint 
az ókori Keleten. Főleg ott lépett előtérbe, 
ahol az emberi erőfeszítések elérkeztek vég-
ső határaikhoz. A legfőbb különbség az volt, 
hogy Izraelben megfosztották az átkot démo-
nikus-mágikus karakterétől és teljes egészé-
ben Isten akaratának rendelték alá.

Az Ószövetségben az átok akkor jelent 
meg, ha az ember nem tudta magát kellőképp 
bebiztosítani, vagy már nem tudott saját ere-
jéből önmagán segíteni. Így az átkok az em-
beri tehetetlenség kifejeződései voltak.

Lopás esetén, vagy ha valaki valamit el-
veszített, egy hangosan kimondott, tehát kör-
nyezete számára is érthető átokkal próbált 
jogorvoslatot szerezni: a tolvajt utolérni vagy 
az orgazdát előállítani, hogy tulajdonát visz-
szaadja. Az átok a szemtanúkra is kiterjedt, 
hogy a tettes kiadására sarkallja őket (vö. 
Zak 5; Bír 17).

Nagyon szemléletesen mutatja be az átok 
izraeli értelmezését az ún. féltékenységi tör-

vény, ennek házasságtöréssel megvádolt asz-
szonyokat vetettek alá.

A pap átkokat rótt egy lapra, majd az 
írást vízben lemosta, s ezt a keserű, átkot ho-
zó vizet kétszeres ámen kíséretében a vádlott 
megitta. Ennek következtében – ha az asz-
szony tényleg bűnös volt – méhének meg kel-
lett dagadnia, csípőjének pedig elsorvadnia 
(4Móz 5,11-31).

Az általános ókori keleti szokásoknak 
megfelelően Izraelben is igénybe vették az át-
kot a szerződéskötések záradékaként.

Mindkét szerződő fél megesküdött, s en-
nek során megátkozták magukat arra az eset-
re, ha megszegnék az esküt.

Mivel az Isten és Izrael közti szövetséget 
szerződéshez hasonlóan fogták fel, ezért Isten 
átokkal sújthatta a törvényszegő népet. Ez a 
gondolat a prófétai igehirdetésben is tovább 
élt. Kiemelkedik Jeremiás igehirdetésében, 
aki feltűnően gyakran beszél átokról, elhívá-
sának és küldetésének lényegét is a szövetségi 
hűtlenség következményeinek a nép előtti fel-
tárásában, a feddésben látja.

A fent említett (és más) átokzsoltárok 
hátterét vizsgálva tehát elmondható, hogy 
azokban Izrael ellenségeinek megbüntetéséért 
könyörögtek. Mivel az isteni igazságszolgál-
tatásnak az akkori hit szerint itt a földön kel-
lett megtörténnie (a Seolban minden ember 
lelke ugyanabban a sorsban részesül), ezért 
kérték a bűnösökre azokat a földi bünteté-
seket, melyek az átkokban voltak megfogal-
mazva. Az átokzsoltárok tehát végeredmény-

ben a mindeneket igazságosan kormányzó és 
rendező Istenben való hit kifejezői voltak.

ÁLDÁS AZ ÚJSZÖVETSÉGBEN

Az újszövetségben elmondott áldás értelme 
a görög kultúrával való találkozás hatására 
tovább bővült, és újabb jelentésárnyalatokat 
kapott. Az áldás a görög világban egyszerűen 
annyit jelentett, mint: szépen szólni, szépet 
mondani.

Az Újszövetség visszatérő gondolata 
szerint Isten gyermekei áldják Urukat az Ő 
jótéteményeiért. Az áldás ebben az esetben 
magasztalás, dicsőítés értelemben hangzik el.

A döntő különbség az Ó- és Újszövetség-
beli áldás között, hogy itt a lelki áldások van-
nak az első helyen.

Istent nem csak az asztalon levő anya-
gi javak mellett lehet áldani és magasztalni: 
Zakariás áldja az Urat, mert visszakapta a 
beszéd lehetőségét; Simeon azért áldja, mert 
karjaiban tarthatja a gyermek Jézust.

Az apostoli levelek többsége szintén az 
Úr nevének áldásával és magasztalásával kez-
dődik, hálát adva mindazért a lelki áldásért, 
amit az Úr a gyülekezeteknek adott.

A Jelenések könyve végül szépen mutatja, 
hogy Isten áldása és magasztalása nemcsak a 
földi életünknek, de az öröklétnek is fontos 
része lesz.

AZ ÁLDÁS SZEREPE MA

Mint sok más túlkapásra, a reformáció kriti-
kát fogalmazott meg az áldással való vissza-
élésre is. Luther egyenesen az ördög találmá-
nyának nevezte tárgyak megáldását. Egyetlen 
kivétel a templom és a templomi tárgyak 
megáldása volt számára.

1544-ben elmondott híres prédikációjá-
ban azt tanította, hogy az ige a szenteltvíz, az 
imádság pedig a tömjén. Nincs szükség más-
ra az istentiszteleten.

Az áldás a református istentiszteletben is 
helyet kapott. Szerepe az ószövetségi áldás-
hoz hasonlóan az volt, hogy a lelkipásztor 
(pap) Isten nevében áldást mondott a nép-
re. Ezzel a hagyománnyal tehát a reformá-
ció sem szakított, sőt megerősítette azt és a 
protestáns istentisztelet állandó része lett az 
istentisztelet végén elmondott áldás. Ezt az 
áldást vihetjük magunkkal az istentiszteletről 
eltávozva, másoknak is.

A keresztyén ember tudniillik akkor is ál-
dás mások számára, ha azok semmibe veszik 
hitét, vagy éppen kigúnyolják miatta. Az egy-
ház így volt áldás az emberek számára min-
den időben. Ma is!

T���� S�����
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Áldott vagyok vagy átkozott?
Áldottnak érzed-e magad? Tudod-e, mit je-
lent az áldás? Vajon tudjuk-e valójában, mit 
jelent az áldás? Vagy átmenve az ellentétes 
oldalra: érezted-e már az életed során átko-
zottnak magad? Azt hiszem, nehéz kérdések 
ezek, és mély önvizsgálat szükséges ahhoz, 
hogy válaszolni tudjunk rájuk.

GYARAPODÁS

Rövid bibliai körsétát téve, az Ószövetségben 
az áldást a gazdagsággal hozták összefüggés-
be. De ha a mélyére nézünk egy kicsit, talá-
lunk benne üzenetet. Mit is jelentett a gaz-
dagság az ószövetségi embernek?

Abban az időben nem voltak gyárak, hi-
vatalok, tehát valaki vagy gazdálkodó volt, 
vagy szolga. Isten akarata az volt, hogy az 
izraeliták között ne legyenek szolgák, tehát 
50 évente vissza kellett adni a megvásárolt 
földeket és elengedni az elszegényedett, szol-
gaságba süllyedt izraelitákat.

A honfoglaláskor elosztották maguk kö-
zött Kánaán földjét, ezt a földet nem lehetett 
elveszíteni, tehát ha valaki elszegényedett, és 
el akarta adni, nem tehette meg végérvénye-
sen, ugyanis 50 év múlva a föld visszaszállt az 
eredeti családra.

Így azt mondhatjuk, hogy ha az áldást a 
gazdagság jelentette, az valójában a gyara-
podásra vonatkozott. Áldott az, akinek sok 
jószága van, és azok sokasodnak, a földjei 
teremnek, sok gyermeke születik, és egész-
ségesek, és ha csapás érte a termőföldet, az 
állatokat, a családot, azt Isten büntetésének, 
vagy akár átkának érezték.

Tehát mindent, ami gyarapodás, áldás-
ként éltek meg. Milyen szép a kifejezés, ami-
kor egy nő gyermeket vár, hogy áldott álla-
potban van, hisz Isten áldását hordja a szíve 
alatt, amivel az Úr megáldotta a házasságot. 
Az Újszövetségnek az elején találkozunk ezzel 
a kifejezéssel, amikor azt mondja az angyal a 
Jézust a szíve alatt hordó Máriának, hogy „ál-
dott vagy te az asszonyok között” Lk 1,28 b.

A hétköznapok robotjában, hajszájában, 
vagy akár egyhangúságában, ritkán állunk 
meg elgondolkodni ezeken a dolgokon. Pedig 
útmutatást adhat nekünk a továbblépésre, ha 
kicsit alaposabban, mélyebben megvizsgáljuk 
az életünket ebből a szempontból.

Ha úgy tekintjük, hogy minden gyara-
podás az Úrtól jön, az ő áldása hozza jólé-
tünket, többet kellene hálásnak lennünk, és a 
továbblépés is világosabb lenne. Mutatja azt, 
hogy mivel kell foglalkoznunk. Isten megáld-
ja a munkánkat is, ha az az Ő akarata szerint 
van, s olyankor azt folytatni kell.

Az anyagi gyarapodást nézve egyvalamit 
hozzá kell tennünk: a jólétet akkor lehet Isten 
áldásaként kezelni, ha ahhoz a 10 parancso-
lat betartásával jutottunk hozzá.

Ha túlzott nyereségvágy vitt odáig, hit-
vány alapanyagok felhasználásával, egész-

ségkárosítással, becsapással, mások kihasz-
nálásával értük el, nem kell Isten áldásaként 
kezelni, mert ha magunkba nézünk, már nem 
fogunk tudni annyira örülni neki, és bizonyos 
idő múlva jeleket is fogunk kapni, hogy meg 
kellene állni.

A MÁSIK OLDAL

Fordítsunk egyet a lapon és vizsgáljuk meg, 
hogy mitől érezheti az ember magát átko-
zottnak. Nem könnyű kívülről megítélni, de 
bontsuk ki egy kicsit az emberi életet, hiszen 
néha összetévesztjük a büntetést a próbával.

Szerintem Isten a jó úton levő embert 
megpróbálja, a rossz úton levőt pedig meg-
bünteti. Olyan nincs, hogy az élet folyamán 
minden rendben legyen. De ha hiszek, és a 
cselekedeteimmel igyekszem az emberek 
javára lenni, vagyis nem ártani, hanem se-
gíteni, ahol lehet, akkor sok áldást fogok 
megtapasztalni.

Akik azt mondják, hogy az élet rossz és 
nem éri meg segíteni, úgysem hálálják meg, 
úgysem segít senki, hiába vetek, mert az Isten 
úgysem ad áldást rá, és folyamatosan csak 
panaszkodni tudnak, azok nem hívő embe-
rek. Lehet, hogy eljátsszák a hitet, de az csak 
az első megtapasztalt akadályig fog tartani, 
ahol már valószínűleg magukat siratják és a 
szerencsétlenségüket.

Az áldás megtapasztalása, átélése és az 
ebből való erőt merítés egymással összefügg, 
egy folyamat.

CSAK ÉRZET VAGY VALÓSÁG?

Ha érzem az Isten jelenlétét, áldását a min-
dennapokban, akkor igyekszem egyre jobb 
emberré válni. Az pedig azt jelenti, hogy mi-
vel haladok a keskeny úton, újabb és újabb 
áldásokat fogok megtapasztalni.

Ha érzem magamon az irigység, elégedet-
lenség, rosszindulat érzéseit, rögtön tudhatom, 
hogy az út rossz, elakadás van, nem nyitottak 
a csatornáim, s az áldás sem fog érkezni.

De itt minden az érzések szintjén zajlik. 
Az, hogy valaki átkozott, nem feltétlenül azt 
jelenti, hogy velejéig romlott ember, csak le-
tért a jó útról, és bent, érzések szintjén üres-
ség van, amit meg kell tölteni valamivel. Ez 
a valami pedig rossz érzések és ebből fakadó 
rossz cselekedetek tárháza. „Milyen szeren-
csétlen vagyok”, „nekem semmi sem sike-
rül”, „az Isten elhagyott” – ismerős gondo-
latok, ugye?

Az Ószövetségben a mózesi törvények 
átkozottnak mondanak mindenkit, aki nem 
tartja be a törvényt, az Újszövetségben pe-
dig azt, aki nem szereti Jézus Krisztust, így 
magától értetődően ők nem mehetnek be a 
mennyek országába. Az üdvösség ugyanis 
összefügg az áldással.

„Gyertek, Atyámnak áldottai”, mondja 
majd Jézus a jobb keze felől állóknak.

Az Isten áldása csodálatos érzés. Az Isten 
áldása érzésének megjátszása képmutatás. 
Ahhoz, hogy megtapasztalás legyen, az em-
ber egész bensőjének át kell alakulni arra, 
hogy fogadni tudja a pozitív energiát és azt 
tovább is adja.

Miért hangsúlyozom ennyire a megját-
szást? Mert sokan vannak, akik megjátsz-
szák, és ezzel megrabolják magukat az igazi 
áldástól.

Ismered az érzést: áhítattal végighallga-
tod a prédikációt, de onnantól, hogy kitetted 
a lábad a templomból, már ismét minden 
szürke és megszólsz másokat, otthon sem 
felel meg semmi, negatív légkör vesz körül, 
amiről azt hiszed, hogy nem a te hibád.

Én átéltem ezt, közben ráadásul azt hit-
tem, jó úton haladok, de az emberi lélek fellá-
zad a képmutatás ellen és harcol azért, hogy 
elérhesse a harmóniát. De nem mindenki 
hallgat a lélek hangjára.

Az áldások ott vannak benned, körülöt-
ted: a gyermekeid mosolyában, egy jól elvég-
zett munkában, az egészségben, az erődben, 
a hitedben, a mosolyodban, a segítőkészsé-
gedben. 

T���� B���!
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CSILLIKNÉ SZÓLLÁTH JULIANNA A SZERETET ESZKÖZEIVEL HARCOL

„A gyermekekért, idősekért képes vagyok 
tűzbe menni”
A karitatív munka lehetőség, hogy kifejezzük 
a jóságunkat, hiszen jónak lenni a legjobb a 
világon, mondja Csillikné Szólláth Julianna, 
Hajdúnánás település Hídépítés határon in-
nen és túl nevű, a Partiumban működő gyer-
mekprogramjának vezetője.

– A hajdúváros programjának egyik haj-
tóereje az önkéntesség. Miért jó önkéntesnek 
lenni?

– Hiszem, hogy a válasz mindig attól 
függ, miért, kikért kell önkénteskedni.

Mindig nagyon érzékeny voltam e té-
ren, ezért hamar meg is találtak e feladatok. 
Hiszem, hogy Isten, amikor megteremtett és 
útra engedett, ilyen feladatokat bízott rám, 
illetve tervezett nekem, és a célokhoz adott 
eszközöket is.

Ha elindítok egy karitatív programot, 
mindig kellőképpen tájékoztatok a témáról és 
arra kérek mindenkit, tegye a szív mérlegére 
és a tőle telhető legjobbat adja hozzá. Mindig 
elmondom, hogy ez nem kötelező tevékeny-
ség, hanem egy lehetőség. Lehetőség, hogy 
kifejezzük a jóságunkat, hiszen jónak lenni a 
legjobb a világon. Mindenkiből ki lehet sze-
retni, hozni a jót. Én ebben nagyon hiszek.

Gyermekekért, idősekért képes vagyok 
tűzbe menni a szeretet eszközeivel, a mai na-
pig is. Nyilván keresztényi, jézusi lélek kell 
ehhez. Miközben az ember idejét nem számít-
va tevékenykedik, megküzd a sok akadállyal, 
a lelke is egyre szebb lesz, és áldás lesz tettein, 
életén.

Az erkölcsi tisztaság mindig át kell járja a 
cselekedeteinket; ha tiszták tudunk maradni, 
mindig lesznek társaink is. Isten odarendeli 
a társakat. Előfordul, hogy érdekemberek is 
bekerülnek a körbe, de engedem, aztán ha-
mar eldől, hogy ki miért van velünk, s az ér-
dekember szinte magától lemorzsolódik.

Mindig előítélettől mentesen fogadok 
mindenkit, úgy gondolom, joga van ahhoz, 
hogy megtapasztalja, milyen az a munka, 
amiért nem forinttal, hanem öleléssel, mo-
sollyal, kedvességgel, imával fi zetnek.

– Tíz év alatt sok változás történt az éle-
tünkben. Szükségesnek látod újragondolni az 
eredeti célokat?

– A Hídépítés határon innen és túl prog-
ram határt átívelő tevékenység, s ez a mögöt-
tünk hagyott tanévben tízéves lett.

Ezalatt sok településen, sok lelkésszel, 
sok érmelléki gyereknek és sok nánási kol-
légával és diákkal szolgáltunk. Számokkal 
kifejezve: több ezer gyermeket érintett.

Önmagában nagy feladat ez is: ennyi sze-
méllyel kell jól együttműködni. Az elmúlt tíz 
év sok szép eredményt hozott. A legszebbek 
a tudás, identitás és a barátságok területén 
születtek.

A települések közösségei is nyitottak, ér-
deklődők lettek egymás iránt. Egyre több kö-
zös programot sikerült megvalósítani.

A magyarság büszke megélése, felválla-
lása segítséget adhat egy-egy településnek a 
megmaradáshoz. Hiszem, hogy sikerült eh-
hez az úthoz sziklákat lerakni a programon 
keresztül. Nagy családdá váltunk, ahol a 
befogadás, elfogadás törvényén keresztül ol-
dunk meg mindent.

A programban a legfontosabb a rendsze-
res találkozás, magyarul beszélés, éneklés. 
Értékeink megismerése, majd a felelősség fel-
vállalása. Fontos célom volt azoknak a hely-
színeknek a felkeresése az Érmelléken, ahol 
történelmünk, múltunk legjobbjai éltek, tevé-
kenykedtek. Tettük ezt együtt a hajdúnánási 
és az érmelléki közösségekkel együtt, hogy 
közös maradjon az élmény is.

Ha Isten megengedi, hogy az összetar-
tozásunkat tovább erősítsük, kutathassuk 
múltunkat, akkor a 2020/2021-es tanévben 
folytatjuk. Mint mindig, most is a püspök úr-
ral és a lelkészekkel egyeztetve. Nagy tisztelői 
vagyunk a lelkészek áldozatos munkájának, 
tudnunk kell, milyen területen várnak tőlünk 
segítséget.

– Ha visszalapozol az eltelt évekbe, ese-
ményekre, találkozásokra, milyen meghatá-
rozó élmények jutnak eszedbe?

– Őszinte beszélgetések, hosszan tartó 
ölelések, közös kirándulások az Érmelléken, 
együtt uzsonnázások, kézzel készített ajándé-
kok, rajzok, amik a nap végén a táskánkba 
kerülnek. Munkánk megköszönése, amit ki-
emelten a gyermekek és szüleik mondanak, 
mikor hazaindulnak a foglalkozásainkról.

Megélhettük a poklostelki templom fel-
újítását, illetve mikor névnapomon, születés-
napomon felhívnak a gyerekek a lelkészük-
kel, és énekkel köszöntenek. Vagy amikor 
betegségem, műtétem idején a településeken 
értem imádkoztak.

Feledhetetlen az is, amikor egy hajdúná-
nási kislányért gyűjtöttek a jankafalvi gyü-
lekezetben. Aztán együtt énekeltük el Nagy-
szalontán, Arany János szobránál, Kiss Kata 
énekesnővel Magyar vagyok című dalát. 
Sétáltunk Szentjobbon, ahol Szent László 
és Szent Imre lovagolt. Napokig lehetne 
sorolni…

No és a napsütések, szivárványok, ame-
lyekkel Isten jelezte, hogy velünk van. Gyak-
ran indultunk el nagyon rossz időben itthon-
ról, mások szinte lebeszéltek az útról. Mi 
mégis mentünk, mert tudtuk, hogy nagyon 
várnak odaát a gyermekek. A jutalom nem-
csak a találkozás, hanem a napsütés és alkal-
manként a szivárvány is. Mondták is meg-
érkezésünkkor: „Ti mindig meghozzátok a 
szép időt!”

– Mivel gazdagodott Hajdúnánás és a 
programban hosszabb-rövidebb ideig részt 
vevő pedagógusok?

– Hajdúnánás közössége minden egyes 
kiutazással gazdagodott. Más emberként, 
jobb emberként jöttünk haza. Az az érzés, 
ami a szívünkbe költözött, az többé nem is-
mert határt. Hiszem, tudom, hogy aki e prog-
ram keretében kint járt, az sohasem tagadja 
meg az elcsatolt területen élő magyarokat, és 
ők mindig számíthatnak ránk.

– Te, a program vezetőjeként mit kaptál a 
hídépítés tíz éve által?

– Személyes gazdagságom a sok barátság. 
Továbbá a kiállásom a magyarságért, nemze-
temért sokkal bátrabb és erősebb lett.

Küldetésemnek érzem, hogy a tisztánlátás 
érdekében érzékenyítsem az anyaországiakat. 
Minden eszközöm a szeretet nyelvén szól. 
Példaképem minden olyan magyar ember, 
aki az elcsatolt területeken meg akar maradni 
magyarnak. Minden tiszteletem a lelkészeké, 
akik tartják a hitet, erőt a gyülekezetükben.

Sajó Sándor Magyarnak lenni című 
versét gyakran ajánlom a környezetemben 
gyermekeknek, felnőtteknek, határon innen 
és túl is. Virradást, türelmet, békességet, is-
teni bölcsességet kívánok magunknak, egész 
nemzetemnek, hisz magyarnak lenni büszke 
gyönyörűség.

F����� T����



A szülő mint áldás és a szülői áldás
Az Ószövetségben sokszor találkozunk a szü-
lői áldás fogalmával, hiszen az apa, amikor 
úgy érezte, hogy gyengül, maga elé hívatta 
gyermekeit és megáldotta őket. Egy apa nem 
halhatott meg addig, míg az áldást át nem 
adta nekik. Viszont itt van egy érdekesség: a 
gyermekek nem egyforma áldást kaptak. Az 
elsőszülött kapta az elsőszülöttségi áldást és a 
családi vagyon nagy részét, a többi gyerek osz-
tozott a fennmaradt vagyonon és szolgálatát 
kellett felajánlania az elsőszülöttnek. Vagyis 
az áldás és a vagyon szorosan összefüggött.

ÁLDÓ, ÁTKOZÓDÓ…

Magyar népünknél az apai áldás szokását nem 
igazán találtam meg. Talán, ha az ősvallásun-
kat ismernénk, akkor pontosabb képet kap-
hatnánk arról, hogy ez a múltban létezett-e. 
Nem tudok olyan emberről, aki atyai áldással 
indult volna útjára, vagy akit az apja a halálos 
ágyán megáldott volna. Azt gondolom, hogy 
ha van is, ez olyan családokban van, amelyek 
nagyon az Isten közelségében élnek.

Olyat tudok, hogy a szülők imádkoznak 
gyermekükért, de azt nem, hogy áldással bocsá-
tanák útjára. Talán azért, mert nincs hozzánk 
közel az áldás fogalma, s ezt olyan „papi dolog-
nak” tartjuk, de semmiképpen nem férfi asnak.

Viszont gyermeküket átkozó szülőket már 
hallottam, és ez a legtöbbször az itallal volt 
összefüggésben. Összetett kézzel, szemével az 
égre tekintve láttam átkozódó szülőket, akik 
éppen a gyermekük életére mondtak átkot.

ELVÁRÁSOK, AJÁNLÁSOK

Tovább menve azonban az, hogy a szülő áldás-e 
a gyermeke(i) életében, sok mindentől függ.

Legelőször is attól, hogy vajon hogyan 
kezeli a szülő a gyermeket, miként néz rá, 
mit vár el tőle. Ha a szülő a saját kudarca-
it akarja a gyermek által sikerre vinni, nagy 
csalódás lesz mindkettőjük számára. Ugyanis 
a gyermek saját célokkal érkezik a világra, s 
ezeket a célokat, amelyeket még ő sem ismer 
tökéletesen, csak késztetései vannak, meg-
próbálja sikerre vinni.

Így ha a szülőnek konkrét terve van a 
gyermekével, bizony hatalmas meglepetések 
érhetik, ugyanis a gyermek valószínűleg sem 
a szülő által kiválasztott pályával nem tud 
azonosulni, sem pedig a gyermek szíve vá-
lasztottja nem fog megfelelni a szülőnek.

Óvakodni kellene saját tulajdonként te-
kinteni a gyerekre, akinek kötelessége azt 
tenni, amit az ember szülőként mond neki.

A szülő akkor lesz áldás a gyermek terve-
ire, ha nem saját magából és a saját vágyaiból 
indul ki, hanem hagyja a gyermeket szárnyal-
ni, és csak egyengeti, fi nomítja a gyermek ter-
veit, esetleg felhívja a fi gyelmét veszélyekre, 
problémákra, elhárítandó akadályokra.

Ma már egyre több ilyen szülőt találunk, 
akik valószínűleg a saját szüleik erőszakos 
akaratába ütközve, a saját gyermeküket sze-
retnék hagyni kibontakozni.

Évtizedekkel ezelőtt a szülők zöme konk-
rétan meghatározta a gyermekek pályavá-
lasztását. És mivel a gyermek anyagilag a 
szülőtől függött, nem volt választása, hogy 
aláveti-e magát a szülői akaratnak vagy sem.

Sőt sok esetben a szülők beleszóltak a 
fi atal párválasztásába is. Vagy kinéztek neki 
valakit, vagy csak egyszerűen nem volt elég jó 
az, akivel a csemetéjük össze akart házasodni.

Ma sok gyermeknek lehetősége van kül-
földre távozni a túlzott szülői befolyás alól, a 
korábbi generációknak ez a lehetőségük nem 
volt meg. Persze nem szabad ezt a mondatot 
félreérteni, nem azt mondtam, hogy minden 
fi atal ezért megy el, de vannak ilyenek.

A KEVESEBB TÖBB?

Vannak olyan karrierek, munkák, amelyek-
kel fel lehet vágni, és vannak, amelyekkel 
nem. Hallgassunk bele dicsekvő középkorú-
ak beszélgetésébe, mit hallunk és mit nem.

Azt halljuk: az én fi am/lányom orvos, 
ügyvéd, vállalkozó, ilyen háza van, ennyi au-
tója, itt volt nyaralni, ennyit keres, vagy ha 
nem, akkor jól ment férjhez, jól nősült és a 
vő/meny munkahelyével, karrierjével, vagyo-
nával dicsekednek.

Ha nincs dicsekedésre okot adó munka-
hely vagy vagyoni helyzet, akkor következik 
az unokával való dicsekvés. Mi nem hangzik 
el: egyik szülő sem mondja, hogy az én fi am 
egyszerű munkás, vagy teljesen mindegy, hol 
dolgozik, de boldog. Az én gyerekem egy sze-
rető családban él, megbecsülik egymást, sze-
rényen élnek, de harmóniában.

Miért nem ez a fontos? Miért nem arra 
készítjük fel a gyermekeinket, hogy próbál-
janak meg egyszerű, de tartalmas életet élni 
hitben, szeretetben?

Honnan tudom, hogy ennek a láncolat-
nak nincs vége? Onnan, hogy ezt művelik 
a nagyszülők a parkban vagy a kispadon, a 

szülők, amikor találkoznak, és a gyermekek 
is, amikor összeülnek. Dicsekvés az anyagi-
akkal, ez a beszélgetések nagy része ma az 
emberek között minden korosztályban.

ISTEN ÁLDÁSA RAJTUNK KERESZTÜL ÁRAD

A szülői áldás a szülői jóakaratban lakik 
és semmiképpen nem a szülői önmegvaló-
sításban. A szülő úgy egyengeti a gyermeke 
útját, hogy nem osztogat tanácsot, nem ad 
útmutatásokat, nem erőlteti a gyermekére az 
akaratát, és semmiképpen nem zsarolja, ha-
nem megértően hallgat, és jól tud kérdezni.

Sokkal nagyobb segítség, ha a gyerme-
künknek kérdéseket teszünk fel és hagyjuk, 
hogy magában vizsgálódjon, döntéseiben 
meginogjon és ezáltal elvesse őket vagy még 
jobban megerősödjön azok helyességében, 
mint ha leszóljuk vagy tanácsokat adunk.

Ezt nem felnőttkorban kell elkezdeni, ha-
nem gyerekkorban. Akkor, amikor nem pénz-
zel tömjük, sem nem azt erősítjük benne, hogy 
„nem lesz belőled semmi”, „nem vagy jó sem-
mire”, hanem keresgéljük, hogy vajon mik az ő 
erősségei, amelyekben segíteni kell, hogy olyan 
szakmát válasszon, amilyet ő szeret, és legyen 
empatikus, mély érzelmű, hogy olyan társat ta-
láljon, akivel harmóniában fognak élni.

Hogy higgyen a teremtő és gondviselő 
Istenben, aki a mennyben van és a lelkünk-
ben lakozik, és ezáltal soha nem vagyunk 
magunkra hagyva, és nem tehetünk azt, ami 
nekünk tetszik, mert majd egyszer Valaki íté-
letre von bennünket.

Mi még a legnagyobb áldás a gyerme-
keink életében? A szeretetünk. Az a szere-
tet, amelyik óv, gondoskodik, de korlátokat 
szab, szabályokat ír, és azokat be is tartatja. 
Embert nevel. Olyan embert neveljetek, akire 
rábízhatjátok magatokat öreg korotokban.

Adjátok áldásotokat a terveikre! Legyetek 
büszkék rájuk! Aki gyermekkorában ezt nem 
tapasztalja meg, az egész életében érezni fog-
ja ennek a hatását: egy betölthetetlen űr ke-
letkezik a lelkében.

T���� B���!
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MAI KÉRDÉSEK ÉS VÁLASZOK A KONFIRMÁCIÓRÓL

„Ahol jó talajba hullott az ige, ott látjuk az eredményt”
Mindig a szülőkön, a családon múlik, meg-
jelenik-e a konfi rmációban a valódi tartalom: 
a hitvallás az Úr kegyelméről, mondja Csoma 
László, a felvidéki Deregnyő lelkipásztora. 
Szerinte a konfi rmáció nemcsak hitismeret, 
hanem annak a megismerése is, miként rak-
ható rendbe az összekuszált élet.

– Mit jelent ma, erőteljesen elvilágiasodó 
társadalmunkban a konfi rmáció?

– Sokszor nem is tudatosítjuk, hogy a tár-
sadalom mindig e világi volt! A paradicsom-
ból történt kiűzetést követően Ádám és Éva 
gyermekei már csak a szülők elbeszéléséből 
hallhattak a „paradicsomi állapotról”. De 
hogy a szülők tettei mennyire tudták érzé-
keltetni az ott tapasztaltakat, azt nehéz lenne 
megmondani.

A konfi rmáció-hitvallás ma is ugyanazt 
jelenti, s mindig a szülőn, szülőkön, családon 
múlik, megjelenik-e benne a valódi tartalom: 
a hitvallás az Úr kegyelméről. Bizonyára 
Ádám és Éva sem beszéltek szívesen életük 
nagy, közös kudarcáról, a bűnbeesésről.

Már az Úr előtt is egymást okolták a bu-
kásért. Az úgynevezett „modern társadalom” 
pedig napjainkban tudatosan akarja kiiktatni 
a társadalom alapját jelentő igei családké-
pet, hogy szó se essen bűnről, kegyelemről és 
Istenről.

– A huszonegyedik században milyen 
súlypontjai vannak a konfi rmációnak? Csa-
ládi ünnep, ami alkalom a találkozásra, aján-
dékozásra; nagykorúsítás; vagy mindezen túl 
hitbeli tartalma is van a konfi rmálók és csa-
ládjaik számára?

– A kérdésben foglaltaknak megvan a 
maguk fontos helye a konfi rmáció alkalmá-
ban, sőt azt megelőzően is. Vajon találnánk 
olyan tizenévest, aki „önként és dalolva” 
vállalná az iskolai munka mellett a készülés 
többletfeladatát?

Ehhez a szülő, legjobb esetben mindkét 
szülő, a család ösztönző szolgálata is szüksé-
ges. Kérdés, hogy mivel ösztönzünk. Értékes, 
régen vágyott anyagi jutalmat helyezünk-e 
kilátásba, vagy lelki vezetéssel, közös imával, 
készüléssel érzékeltetjük a konfi rmáció lelki 
örömét, amellyel a láthatók mellett a látha-
tatlan mennyei Atya elé állunk.

A konfi rmáció nagykorúsítást is jelent, 
mert ennek alapján személyes felelősséget vi-
selünk Isten előtt.

A probléma akkor jelentkezik, ha hagy-
juk, hogy az „összedobáló” felborítsa az 
Úrtól kapott fontossági rendet, s nem a lel-
ki, hanem az anyagi kerüljön a középpontba. 
Igaz, az anyagi ösztönzés egyszerűbb: „ha 
megteszed, megveszem neked!” alapon. A lel-
ki sokkal időigényesebb, de egy életre szóló 

lelki-szellemi kapcsolatot és bizalmat teremt 
gyermekeinkkel, s egy örök életre vezető se-
gítség, az Urunk iránti bizalmat építi gyerme-
künk életében és a mi életünkben is!

Szomorú látni, mennyien nem élnek ez-
zel a nagy és pótolhatatlan lehetőséggel, hogy 
csak akkor ismerem meg a nagykorúság, a 
család, a közösség igazi értékeit, ha azok az 
életemben az Úr rendelte helyes sorrendben 
vannak.

A konfi rmáció nemcsak hitismeret, ha-
nem annak a megismerése is, miként rakható 
rendbe az esetlegesen összekuszált élet.

– Sokszor megtapasztaljuk a konfi rmá-
ció fájdalmas kétarcúságát az eklézsia életé-
ben. Egyfelől lélekemelő ünnep a gyülekezet 
és a családok számára, azonban az esetek 
többségében gyors kikonfi rmálás, a gyüleke-
zet életéből hosszú távra való távozás, „lelki 
amnézia” követi. Te hogy látod ezt a kont-
rasztot a felvidéki egyházban és a magad 
szolgálatában?

– Az előbb elmondottak sok mindent sej-
tetnek az itteni helyzetről. De ez az a pont, 
amikor nagyon komolyan kell vennünk Jézus 
magvetőről szóló példázatát.

Korunk szülői és nagyszülői nemzedéke a 
„hivatalos ateizmus” időszakában élte gyer-
mekkorát. Sokan a „titkos konfi rmáltak” kö-
zé tartoznak, akik szüleik munkahelyi elvá-
rásai miatt nem konfi rmálhattak gyülekezeti 
közösségben.

A rendszerváltozással mindenki lehetősé-
get kapott az Úrtól, hogy szabadságban élve 
jól sáfárkodjon a hit kegyelmi ajándékával.

Ahol jó talajba hullott az ige, ott látjuk 
az eredményt, s bizony van köves, nem gon-
dozott, tessék-lássék megművelt föld is.

De a tékozló fi ú példázata élteti a re-
ményt, hogy az Úr előtt semmi sem lehetetlen. 

Harminc évvel ezelőtt, svájci tanulmányaim 
idején szomorúan láttam, milyen kevesen lá-
togatják ott az istentiszteletet, s a konfi rmá-
ció egy bibliai teátrális bemutatás volt csu-
pán. Akkor azt gondoltam, ez a kelet-európai 
országokban nem fog megtörténni. Nem telt 
el két évtized, s már láthatóvá vált, hogy e 
téren viharos gyorsasággal érjük utol a nyu-
gati egyházakat. Ebben a megváltozott hely-
zetben még buzgóbban kell gyakorolnunk a 
Józsué által mondott hitvallást: Én és az én 
házam népe az Urat szolgáljuk!

– Milyen súlya, szerepe van a konfi rmá-
ció során elhangzó fogadalomnak?

– Erre egy szomorú gyülekezeti példát 
mondok el. Volt gondnokom azzal a kéréssel 
fordult hozzám, hogy unokájának állítsak ki 
egy keresztelésről szóló igazolást, mivel más 
felekezet templomában kíván házasságot 
kötni, s erre van szüksége.

Emlékeztettem, hogy gondnokként ott 
van az aláírása azon a presbiteri határozaton, 
amelyikben néhány évvel korábban eldön-
töttük, hogy a fogadalom megszegését nem 
támogatjuk ilyen dokumentum kiadásával. 
Emlékeztettem arra is, hogy kereszteléskor 
hivatalos emléklapot kap minden megke-
resztelt, s ugyanúgy konfi rmációi emléklapot 
is. „Ki tudja, hol van az már!”, hangzott a 
válasz.

Természetesen vannak áldott példák is. 
Ezeket kell egyre inkább előtérbe helyeznünk, 
s kiemelnünk a hűséges szolgálat áldásait.

– A mindennapi életünkben miképpen je-
lentkezik a templomban tett, betartott vagy 
be nem tartott fogadalom? Áldást vagy átkot 
engedek magatartásommal az életembe?

– Az előbb említett esetben a házasság 
alig egy évig tartott. Újabb évek teltek el, 
majd néhány héttel ezelőtt egy keresztelőn 
megjelent a már elvált személy új élettársával 
és gyermekükkel, s bizony felvetődött, hogy 
valami hiányzik az életükből, kapcsolatuk-
ból: az Istenhez történő odafordulás, az Úr 
áldásának elnyerése.

Sokan vannak, akik Ádám és Éva útján 
járnak, az elbukásért a másikat, a sikerte-
lenségért az Urat vádolják anélkül, hogy ön-
vizsgálatot tartanának. Itt a lelkésznek külön 
meg kell tanulnia a türelmes várakozás aláza-
tos szolgálatát, s a lelkigondozói beszélgetés-
ben az őszinte tényfeltárást.

A Lélek gyümölcsei között kiemelt helye 
van a türelemnek, mert a mi Urunk is hosz-
szútűrő. Ha türelmesen várva meglátjuk, mi-
ként tudja Ő vezetni választottait, akkor az 
mindenki számára a bele vetett hit erősödését 
és a szolgálat jutalmának lelki örömét hozza.

F����� T����



Nehezebben élik-e meg a férfi ak a bezártsá-
got? Mit tehet, aki egyedül van? Érezheti-e 
magányosnak magát egy hívő ember? Jobb-e 
a biztos rossz a bizonytalanságnál? Bagdy 
Emőke azt mondja: ez a vírus fi gyelmezte-
tés, hogy felemelkedjünk a hitetlenségből, és 
megtaláljuk azt a hitben biztos életet, amely 
megtartó és előremutató. A szakpszichológus 
professzorral a karanténba zárt mindenna-
pokról beszélgettünk.

Tornával, lelki elmélyüléssel és imával in-
dulnak Bagdy Emőke reggelei. Régóta szoros 
napirend szerint él, s az ezekben a hetekben 
sem változott.

Habár most otthon tölti napjait, és a fo-
lyamatosan telt házas előadásait is halasztani 
kellett, tennivalókból nem lett kevesebb.

– Az ember valami végre született. Ami-
kor az Úristen utunkra bocsátott minket, 
feladatokat is kaptunk, amelyekben folya-
matosan meg kell méretnünk – kezdi Bagdy 
Emőke, amikor arról kérdezzük, hogyan vál-
toztak meg mindennapjai.

Online terápiák, szupervíziók, interjúk, 
házi felvételek, ezekben a hetekben talán 
minden eddiginél több lelki segítségre van 
szükség, a pszichoterapeuta is rengeteg meg-
keresést kap.

– Számomra fontos, hogy minden na-
pommal el tudjak számolni, mi hasznosat 
adtam magamból mások örömére, hiszen az 
élet maga is ajándék – mondja a szakpszicho-
lógus. – Hozzáteszi: oda kell állni a nehézsé-
gek elé is, ahol megméretik az, hogy fel tu-
dunk-e jutni azokra a magaslatokra, amelye-
ket az Ige tanít. Ebben a szemléletben pedig 
teljesen természetes, hogy ha probléma van, 
akkor segíteni kell.

KÉT LÁBON

– Az ember két lábon áll az életben, az egyik 
a munka, a másik a magánélet – mondja 
Bagdy Emőke.

A szakember hangsúlyozza: az alkalmaz-
kodást a krízishez most mindenki egyénileg, 
saját magán tapasztalja meg, azonban fontos 
látni, hogy a férfi ak számára nehezebb lehet 
a változás.

Ők genetikailag, hormonálisan, ideg-
rendszerileg olyan adottságokkal jönnek vi-
lágra, amelyek szempontjából nagyon fontos 
az a teremtő aktivitás, amelyet a munkában 
találhatnak meg.

A férfi  teremtett jellegzetessége, hogy el-
sősorban teljesítsen, alkosson, gyarapítson, 
gondoskodjon a családjáról.

A családi belvilág a nő, a feleség alkotó-
terepe. Most azonban, amikor sokan elvesz-
tették a munkájukat, nem tudják ezt megélni, 
de a home offi ce-ban dolgozóknak is nehéz 
az új helyzet, ez pedig döntően meghatározza 
a lelkiállapotukat.

A pszichológus hozzáteszi: a másik láb, 
a család egy férfi  számára oltalom, bizton-
ság, szeretet, s a feszültségeit csökkentő 
funkciója van. 

Az összezártság „lombikeffektusában” 
most felerősödnek az indulatok, frusztrál-

tak vagyunk, és ilyenkor könnyen felgyűlik 
az indulhatnék, vagyis az indulat, és gyorsan 
olyan dühös állapotba kerülhetünk, amellyel 
lemegyünk a saját színvonalunk alá. Ezért 
nagyon fontos, hogy közösen keressük az 
egymásra hangoló, együttműködő utakat.

A másikra irányított fi gyelemmel pró-
báljuk meg valóban úgy érteni őt, hogy ab-
ban, amit mond, az érzelmi üzeneteket is 
meghalljuk.

Ne engedjük a félreértéseket, inkább 
kérdezzünk újra! Ehhez kell az életfegyelem, 
mert ha valaki indulatos, akkor könnyen fél-
remagyaráz, transzformál. Próbáljunk nem 
azzal törődni, hogy mi hogyan érezzük ma-
gunkat, hanem fi gyeljünk a másikra, és adjuk 
meg először neki azt, amire szüksége van!

Ha mi adunk, akkor a másik is e szerint 
fog reagálni, és egy idő után áthangolódik a 
kapcsolat. Ez a szelídítés az érzelmi kapcso-
latok kezelésének a titka, ami különösen a 
nőknek erősségük.

A férfi  „agyalós”, bal agyféltekéje domi-
nál, ezért hajlamos a rágódásra, de ha a nő 
körülveszi szelídítő szeretettel, akkor olyan 
pozitív lépések várhatók, amelyeket nem le-
het kiparancsolni, csak kiszeretgetni.

De a fordítottja is igaz, ha a férfi  a nő 
kedvességére nem tud legalább egy lecsituló 
választ vagy egy szeretettel teli ölelést adni, 
akkor a helyzet megoldása „belülről” kevéssé 
várható. Ilyenkor érdemes visszavonulni és a 
helyzetről lelki segítővel konzultálni. A jelen 
állapot azonban mindenképpen jó időszak 
arra, hogy újrarendezzük a kapcsolatunkat. 

Játsszuk el, hogy most találkozunk elő-
ször, menjünk vissza a múltba, de csak a po-
zitív emlékeinkhez! Játsszunk el egy harmo-
nikus családot! Kössük meg azt a szerződést, 
hogy nem megyünk bele egymás hergelésébe!
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Ez a vírus figyelmeztetés,



EGYEDÜL A MAGÁNY ELLEN

– A mi hitrendszerünk üzenete, hogy soha 
nem vagyunk magányosak – mutat rá Bagdy 
Emőke. – Aki olvassa az igét, a bátorító ta-
nításokat, aki tud hinni és bízni az Úristen 
hatalmában és Jézus állandó jelenlétében, az 
nem tud a magánytól szenvedni.

De nem jó az embernek egyedül lenni, 
fontos, hogy legyenek szeretetkapcsolataink. 
Létszükség, hogy törődjünk másokkal, és 
hogy érezzük, mi is fontosak vagyunk valaki 
számára.

Victor E. Frankl osztrák pszichiátert idé-
zi: aki magányos, az keresse meg sorstársait, 
kortársait, vegye fel velük a kapcsolatot! Aki 
egyedül érzi magát, annak az is segíthet, ha 
megkeresi azt, aki nála elesettebb, akinek ő 
tud vigaszt és segítséget nyújtani.

– Az életben most a megméretés ideje van 
– teszi hozzá. – Próbatétel, hogy miként tu-
dunk olyan méltó emberi viselkedési szintre 
jutni, amely által saját nyomorúságunk fölé 
emelkedve másokon segítünk.

ÉP TESTBEN ÉP LÉLEK

Bagdy Emőke arról is beszél, hogy egy tár-
sadalmi dinamikai folyamatnak az erősodrá-
ban vagyunk, s ez olyan, mint a cunami. Az 
egyén tehetetlen, csak a saját kis terében tud 
cselekedni. Ebben az időszakban ezért külö-
nösen fontos a szeretetkapcsolatok megerő-
sítése, mert az egész immunrendszer aláren-
delődik annak a felső parancsnak, hogy mi 
talpon akarunk maradni.

Ha szorongunk, akkor a szerveink is 
szoronganak, ezért kell felülemelkednünk 
félelmeinken.

A BIZTOS ROSSZ IS JOBB, MINT A 
BIZONYTALANSÁG

– Nem látjuk a végét még ennek a helyzetnek, 
de érdemes imáinkat, reménységeinket az 
előretekintésre alapozni, hiszen mindennap 
előrébb vagyunk, hogy kiszabaduljunk eb-
ből – mondja Bagdy Emőke. Hozzáteszi: – A 
gondolkodásunk határozza meg azt, hogyan 
látjuk a világot.

Az előretekintés reménysége pedig a lelki 
életnek az izomzata, s ezt mindennap táplál-
nunk kell. A társadalmi pánikhelyzet első sza-
kaszán lassan már túl vagyunk. Ebben a nega-
tív stresszállapot, a kétségbeesés, az indulat, 
a feszültség, a szorongás hullámszerűen tör 
fel. Összevásárolunk mindent, kapkodunk. 
Ez most kezd elcsitulni, és jön a következő 
fázis, életbe lép a második stressztörvény: a 
biztos rossz is jobb, mint a bizonytalanság. 
Ebben nagy szerepe van a központi, hiteles és 

pontos tájékoztatásnak, mert már tudjuk, mi 
a biztos rossz, és azt is tudjuk, hogy nagyon 
kell védeni magunkat és embertársainkat.

Ez a szakasz hozza elő a mérsékelten 
megnyugvó állapotot, amikor a bizonytalan-
ságok még vissza-vissza tudnak vetni, de már 
lassul a pánik.

Ezután kialakul a konszolidációs fázis, 
amikor létrejöhet a kiegyenlítődés. Például 
mindenki, aki csak segítségül lehet ebben a 
helyzetben, szövetkezik, együttműködik. Ez 
nagy szó, mivel az együttműködés dinamiká-
ja már kezdett kiveszni a kapcsolatokból.

Elidegenedett, eldologiasodott az éle-
tünk, mert elkapott bennünket az időhiány és 
a munka sodra. A munkára fordított idő, a 
pénz keresése szétszedi a családokat.

Bagdy Emőke úgy fogalmaz: a szeku-
larizáció letaszította Istent a trónjáról, és a 
pénz-mammon került a helyére. Ez lett közpon-
ti érték, nem pedig az emberi élet szolgálata.

A tudás mint hatalom, a tudomány mint 
termelőerő a profi tszerzés szolgálatába ke-
rült, környezet- és egészségkárosítóvá vált.

Az élet robotizálódott. A pénz jólétet, 
gazdagságot ígért, de szétzilálta az emberi 
kapcsolatokat. A pszichológus felhívja a fi -
gyelmet: most kell eszmélni, hogy egyensúlyt 
teremtsünk, egymásra találjunk, ki tudjuk fe-
jezni a szeretetünket.

A szeretet a lélek spirituális dimenziójá-
nak fő hatóereje. Mert látjuk, hogy bármilyen 
tulajdona van az embernek, ezek mind elvesz-
nek, és a földi élet is bármikor véget érhet. 
Ilyenkor válaszolni kell azokra a kérdésekre, 
hogy kiért élünk, miért élünk, kinek és miért 
fontos az életünk. Ebben a helyzetben pedig 
rájövünk arra, hogy milyen fontos megtar-
tóerő az összetartozás és a szeretetkapcsolat. 
Ezt adja számunkra a családunk, és erre kon-
centráljunk erőket, mert belőle kaphatjuk az 
érzelmi utánpótlást, a megerősítést.

FELFELÉ TEKINTENI

– A szekularizációval, a hitéleti nevelésnek 
a megszűnésével valójában a lélek vertikális 
tengelye megsérült – mondja Bagdy Emőke, 
aki lelkészgyerekként maga is vallásos neve-
lést kapott. – Ezen a tengelyen helyezkedik 
el a lelkivilágunk, a lelkiismereti funkciók, 
a beépített tízparancsolat és mindaz, ami is-
teni eredetű. Az a belső erő, amely ha meg-
szólal, akkor élsz vagy halsz, de teljesítened 
kell a parancsát, s így képes leszel az élet 
szolgálatára.

Most olyan korban élünk, amelyben tole-
ránsnak kell lennünk mindenkinek a nézetei-
vel kapcsolatban, de ezek között vannak olyan 
életellenes irányok, amelyek egyre inkább 
rombolják a vertikális tengely megépülését.

A szakpszichológus kiemeli: az identi-
tásunk fejlődésében van egy olyan szakasz, 
amikor mindenre nemet mondunk, mert még 

nem tudjuk a felnőttkori énünk belső ideálját 
kialakítani.

Ekkor tagadó fázisba kerülünk. Az isteni 
törvényekre nézve most ebben a lázadó ta-
gadásban van a kultúra, amikor például azt 
mondja, hogy nem kell a házasság, nem kell 
a család.

Azt azonban nem mondja meg, mi van 
helyette, ami életképes.

Ez a vírus fi gyelmeztetés, hogy felemel-
kedjünk a hitetlenségből, és megtaláljuk azt a 
hitben, etikai értékekben biztos életet, amely 
megtartó és előremutató.

Bagdy Emőke azzal zárja: nekünk, ak-
tív hitéletet élőknek fontos feladatunk, hogy 
szeretettel legyünk mindenki iránt, hogy a 
bennünk lévő Isten és a szeretet erősödjön, 
mert így lassan megteremtődhet egy embersé-
gesebb, emberhez méltóbb és élhetőbb világ. 
Ez életünk közös felelőssége.

B����� Z��!"#
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12   KORONAVÍRUS

Koronavírus Erdélyben
A kolozsvári Közpolitikai Elemző Központ 
Egyesület és a SoDiSo Research közvéle-
mény-kutató cég ez év április 1–10. között 
7450 erdélyi magyart kérdezett meg inter-
neten és telefonon arról, hogyan élik meg a 
koronavírus-járvány okozta életmódválto-
zást. A kutatás célja az volt, hogy feltárja a 
romániai magyar társadalom viszonyulását a 
járvány kérdésköréhez.

A koronavírus Erdélyben elnevezésű felmé-
rés eredményei szerint a megkérdezettek kö-
rében még nagyon alacsony a járvány egész-
ségügyi hatása, de a mindennapok teljesen 
átalakultak, a lakosság az új életformára pró-
bált berendezkedni. A legnagyobb gondok 
anyagi és lelki jellegűek voltak. A szigorító 
intézkedésekkel a válaszadók többsége egyet-
értett, kétharmaduk szinte egyáltalán nem 
hagyta el a lakását.

A KORONAVÍRUS-FERTŐZÉS                     
KOCKÁZATA

A válaszadók csupán 0,1%-a számolt be ar-
ról, hogy pozitív koronavírusteszt-eredmé-
nye van, és azoknak az aránya sem érte el az 
1%-ot, akiknek volt a családjában vagy kö-
zeli ismerősei körében bizonyítottan a koro-
navírus által okozott betegség vagy haláleset. 
Három százaléknak voltak arra utaló tünetei, 
hogy megfertőződhetett a vírussal, viszont a 
tesztelési szakaszig nem jutott el, de a megfer-
tőződést a válaszadók kevesebb mint negyede 
valószínűnek tartotta.

Egy esetleges megbetegedést illetően meg-
oszlottak a vélemények arról, hogy annak le-
folyása mennyire lenne súlyos: a válaszadók 
fele enyhe vagy közepes szintű tünetekre szá-
mított, amivel nem kerülne kórházba, 23%-a 
gondolta, hogy kórházi kezelésre szorulna, és 
5% volt azoknak az aránya, akik nagyon sú-
lyos, akár végzetes kimenetelű megbetegedés-
től tartottak. Inkább nők, idősek, alacsonyan 
iskolázottak és a magas kockázati csoportba 
tartozók tartották valószínűbbnek, hogy ha 
megbetegszenek, az súlyos lefolyású lesz.

A VÉDEKEZÉST MINDENKI                       
FONTOSNAK TARTJA

A válaszadók 99%-a fontosnak tartja a rend-
kívüli védekezést a járvány idején. A legelter-
jedtebb védekezési formák a kérdőívben fel-
kínáltak közül a gyakoribb, alaposabb kéz-
mosás, az otthon tartózkodás, a személyes 
kapcsolatok csökkentése. Emellett a válasz-
adók mintegy fele gyakrabban takarít, fertőt-
lenít, és mintegy egyharmaduk védőfelszere-
lést használ, ha kimegy a házból. Hasonló az 
aránya azoknak, akik ebben a periódusban 
több vitamint szednek.

KIJÁRÁSI TILALOM, KÖZÖSSÉGI 
TÁVOLSÁGTARTÁS

2020 áprilisában az erdélyi magyarság ab-
szolút többsége (53%) csak a legszüksége-
sebb dolgok miatt hagyja el otthonát, továb-
bi 13%-uk egyáltalán nem jár ki a házból 
(többségük saját elhatározásból, de vannak, 
akik karantén miatt). Az alapszolgáltatási 
ágazatokban, a mezőgazdaságban és a köz-
igazgatásban dolgozók, a vállalkozók, önfog-
lalkoztatók nagyjából ugyanannyit járnak ki 
a házból, mint a szigorítások előtt (8%).

ANYAGI ÉS LÉLEKTANI PROBLÉMÁK

A rendkívüli állapot okozta két fő gond a 
bevételek csökkenése, illetve a bezártság ér-
zése, az ebből adódó szorongás, aggodalom. 
Sokaknak a megszokott intéznivalók, illetve 
a bevásárlás megnehezedése, avagy a megvál-
tozott munkakörülményekhez való alkalmaz-
kodás okozott kényelmetlenséget. A bezárt-
ság érzését, a magányt, a hasznos időtöltés 
hiányát, a családon belüli feszültségek növe-
kedését a válaszadók mintegy fele panaszolta.

SZIGORÍTÁSOKAT IS JÓNAK LÁTNÁNAK

A megkérdezettek abszolút többsége megfele-
lőnek tartotta a kijárást korlátozó intézkedé-
sek szintjét, további szigorítását a Partiumban 
élők, a magasan iskolázottak, illetve a bérből 
élők látták nagyobb arányban indokoltnak.

OTTHONI OKTATÁS

Az egyik legjelentősebb változás, amelyet a vi-
lágjárvány a családok számára hozott, a val-
lási és az oktatási intézmények bezárása volt.

Sok család esetében az iskola beköltö-
zött a konyhába, a nappaliba, a gyermekszo-

bába, az otthoni számítógép elé. A tanulók 
nagy többsége bekapcsolódott a távoktatás-
ba, mintegy 9% azok aránya, akik a tavaszi 
vakáció előtti periódusról azt nyilatkozták, 
hogy ehhez az iskola nem gondoskodott sem-
milyen megoldásról. A távoktatás formái vi-
szont korántsem voltak egységesek, a diákok 
csupán 45%-a számára voltak elérhetők a 
valóban digitálisnak, interaktívnak tekinthe-
tő tanítási módszerek. A szülők egyötödének 
okozott nehézséget a megváltozott oktatási 
körülményekhez való alkalmazkodás, az új 
helyzet az érettségi és képességvizsga előtt ál-
lóknak jelentett leginkább kihívást.

JÖVŐKÉP

A válaszadók relatív többsége szerint hosz-
szabb ideig együtt kell élnünk a vírussal, leg-
alábbis addig, amíg oltás nem lesz. Nagyon 
jelentős viszont a kétkedők aránya is (29%), 
akik megkérdőjelezik a vírus, a világjárvány 
létezését.

AMI NEM ÖL MEG, AZ MEGERŐSÍT

A járvány csillapodásával a miatta érzett ag-
godalom, szomorúság, boldogtalanság is vé-
get ér lassan. Az elmúlt időszakban közelebb 
kerültünk a családunkhoz, észrevehettük, 
mennyi barátunk van, akik mindenben támo-
gatnak. Még olyanoktól is szeretet és törődés 
sugárzott felénk, akikről nem gondoltuk vol-
na. Koncentráljunk azokra a jó dolgokra és 
jó emberekre, amiket és akiket Isten körénk 
rendelt, hiszen bármennyire szeretnénk is, 
a világ már nem lesz ugyanaz, mint a világ-
járvány előtt volt. Ne feledjük, még az ilyen 
rendkívüli helyzetek is rendkívüli lehetősége-
ket rejthetnek. Éljünk velük, hiszen tőlünk is 
függ, áldássá lesz-e az átok…
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HATVANÖT ÉVE INDULT AZ OPEN DOORS KERESZTYÉNVÉDELMI VILÁGSZERVEZET MUNKÁJA

„Isten csempészei”
1955. július 15-ét írtak. Ezen a napon indult 
el Andrew, hogy bejusson a keleti tömbbe, 
Lengyelországba, majd a Szovjetunióba, s ott 
felkeresse és személyes jelenlétével, ottlétével 
lelkileg is támogassa az üldözött keresztyéne-
ket. Az általa elindított Open Doors szervezet 
az egyik legjelentősebb azok között, melyek 
anyagilag, oktatásban, imában és humani-
tárius mentőakciókban, valamint monitori-
zálással (állandó fi gyelőszolgálattal) támo-
gatják, oltalmazzák, bátorítják az üldözött 
keresztyéneket – világméretben.

HA ÚJRA ELJÖSSZ, HOZZ MAGADDAL BIBLIÁKAT!

Andrew „testvér” neve fogalommá vált az 
Open Doors történetében. 1955. július 15-
én indult el életében először a vasfüggöny 
mögé, Lengyelországba. Eredetileg biztonsá-
gos hazájában, Hollandiában szeretett volna 
evangelizálni, de Isten hívása más irányba 
fordította az életét. Figyelme azokra az egy-
házakra, hívőkre irányult, akik a kommuniz-
musban veszedelemben éltek, mégis megma-
radtak a hit útján, bár a politikai rendszer 
minden eszközzel fojtogatta az egyházi életet 
is.

Első látogatása során éppen egy kom-
munista ifjúsági fesztivált keresett fel. Ekkor 
súgta meg neki egy lengyel protestáns lelki-
pásztor: „Ha újra eljössz, hozz magaddal 
Bibliákat!” Aztán több száz beutazás követte 
ezt az elsőt, kis bogárhátú VW-jén. Először 
valóban Bibliákat és keresztyén hitépítő, teo-
lógiai irodalmat vitt magával.

Ám a szocialista országok sorra leeresz-
tették a kis Volkswagen és vezetője előtt a 
határsorompókat. És most hogyan tovább? 
Azért szűnjék meg a szellemi-lelki segélyszál-
lítmányozás, mert a kommunisták ezt így ha-
tározták el? Akkor keresett más utakat, kért 
más módokat Istentől.

ÖNKÉNTES CSEMPÉSZKÉPZŐ

A döntés megszületett: ha nem lehet le-
gálisan, akkor teszi a dolgát, s már az Open 

Doors vezetőjeként – illegálisan. Becsempészi 
a Bibliákat a különböző országokba. Csem-
pészképzőt alakítottak ki a holland Ermelo 
városában. Egyre többen, százak jöttek a 
holland egyházakból, hogy vállalkozzanak 
az olykor nem veszélytelen, de legszentebb 
csempészmunkára.

Kempingbuszokat és lakókocsikat ala-
kítottak ki úgy, hogy bennük akár 1000-
1100 Bibliát is el tudjanak rejteni. Hazánkba 
is hoztak ilyen módon magyar nyelvű, de 
Hollandiában vagy más országban nyomta-
tott Bibliát.

Klaas Muurling a hőskorban éveken át 
Andrew testvér közeli munkatársa volt, majd 
az Open Doors sajtószóvivője lett. Így emlé-
kezik: „Az irodánk Ermelóban úgy nézett ki, 
mint egy galambdúc. Mindenhonnan berepül-
tek hozzánk önkéntesek, ott felvették az érté-
kes lelki irodalmat, s indultak a vasfüggöny 
mögé. Naponta imacsoportok kísérték útju-
kat csoportos és egyéni imákkal, hogy min-
denütt az országhatárokon nyitott kapukat 
találjanak, és vissza is térjenek. Csodálatos 
imameghallgatások történtek éveken át. Egy 
alkalommal feleségemet a szovjet határon le-
tartóztatták. Kihallgatták. De mi a határ in-
neni oldalán éjjel-nappal könyörögtünk érte 
– három nap múlva elengedték őt.”

ÜLDÖZÖTTEK, MÉGIS NÖVEKEDTEK… 

Az 1970-es évek végén Andrew testvér azzal 
a koncepcióval állott elő, hogy az iszlám egy-
re nagyobb kihívást fog jelenteni az egyhá-
zaknak. Nagyobbat, mint a kommunizmus.

Aztán a ’80-as években beindultak a 
nagy imakampányok az iszlám országokban 
élő, gyakran házi gyülekezetekben összejövő 
keresztyénekért.

Irán 1979-ben iszlám köztársasággá ala-
kult, és más iszlám országokban is csakhamar 
megindult a keresztyénüldözés. Ezzel egyide-
jűleg nemhogy csökkent volna a keresztyének 

száma, hanem nőtt. És Isten csodálatos törté-
neteket írt akkoriban és később is.

2010-től éveken át írtam Juszuf Nadar-
khani iráni baptista lelkész történetét, akit 
többször bebörtönöztek, majd halálra ítéltek.

Az Ajatollah nem írta alá a kivégzési pa-
rancsot, mert 3,2 millió keresztyén a világ 
minden részéről, kormányok és emberjogi 
szervezetek küldték Irán főpapjához tiltako-
zó leveleiket, e-mailjeiket – végül szabadon 
engedték és elejtették ellene a vádat.

Mindez a megaláztatás csak azért történt, 
mert Bibliája volt otthon és gyermekeit ke-
resztyén hitben nevelte.

„Gyöngy projekt” volt a neve annak a 
vállalkozásnak, melynek keretében az Open 
Doors csak az 1981. évben 1 millió Bibliát 
csempészett be Kínába.

A nagy mennyiségű Szentírást hajón 
szállították a kínai felségvizek közelébe, ott 
kisebb hajókra rakták át, halászhajókra is, 
és a „Jézust szállító hajócskákból” a tenger-
parti strandokon kezdték osztogatni Isten 
üzenetét.

Voltak nehéz pillanatok, nem egy bibliás 
halászt letartóztattak, munkatáborra ítéltek. 
Akkoriban a Time magazin ezt az akciót „a 
világ egyik legveszélyesebb lelki randevújá-
nak” nevezte el.

A SZEMÉLYES LÁTOGATÁS MINDENEKFELETT

A Biblia-terjesztés 65 éve tartó szolgála-
ta mellett beindultak újabb munkaágak. 
Bibliaiskolák, igehirdető tréningek, elsőse-
gély-szolgálatok egészségügyi és lelkigondo-
zói tekintetben, majd pénzügyi és szakképző 
tanfolyamok, támogatások következtek.

Ezután tudományos-szociológiai eszkö-
zökkel végzett hatalmas projektbe fogott az 
Open Doors: a keresztyének üldözésének 
vizsgálatába. A projekt eredményeit soknyel-
vű honlapján és évente egyszer gyűjteményes 
kiadványában publikálja.

A média legkülönbözőbb eszközeinek se-
gítségével ma már sok millió keresztyént ér 
el, tájékoztat, segít – határtalanul.

Philippe Fonjallaz, az Open Doors svájci 
és osztrák ágának igazgatója így fogalmaz: 
„Sok újfajta technológiai lehetőség van arra, 
hogy a legelszigeteltebb, üldözött vagy hátrá-
nyos helyzetű keresztyén csoportokat elérjük. 
De egyvalami megmaradt a kezdeti időkből: 
a személyes látogatás, amit nem lehet semmi-
vel sem helyettesíteni.”

Vezérigéjük, ami életre hívásukat is ösz-
tönözte, ma is erős támaszuk és iránytűjük:

„Ébredj fel, és erősítsd meg a többieket, 
akik halófélben vannak.” Jel 3,2
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Összeszedték a reformátusok a régi kultúrház maradékait Lázáriban
A 20. század lázári református álmából mind-
össze annyi maradt, amennyi a képeken lát-
ható – olvashatjuk a Lázári Református Egy-
ház község Facebook oldalán. Az alábbiakban 
Képíró Gyula lázári lelkipásztor gondolatai és 
beszámolója.

Történt ugyanis, hogy a református egyház ál-
tal 1938–1946 között épített gyülekezeti házat 
1948-ban államosították, azaz a református 
egyháztól kérdezés nélkül elvették, majd kultúr-
házként működtették öt-hat évtizeden át.

Helyszíne volt ez ezt követően pártgyűlé-
seknek, keresztelőknek, eljegyzéseknek, lako-
dalmaknak, temetési tornak is, de helyszíne volt 
diszkóknak és klubtevékenységeknek is, amíg a 
rendszerváltás után az egyházközség igényt nem 
nyújtott be a visszaszerzésére.

„LEHETŐSÉG” AZ ÁLDATLAN ÁLLAPOTBAN

Közben azonban kiderült, hogy bár bizonyít-
hatóan az egyházközség építette közadakozás-
ból az akkor még modernnek számító épületet, 
a telek viszont, amire épült, az egykori lázári 
református földbirtokos Nagy Béla, illetve tör-

vényes utóda, Nagy László nevén szerepelt az 
államosítás pillanatában.

Az egyházközség így hiába próbálta bizo-
nyítani tulajdonjogát (nem találtuk meg a telek 
adományozásáról szóló iratot), s mivel a földte-
rület nem volt bekebelezve, az állam törvényei 
szerint végül nem kaphatta vissza épületét a re-
formátus egyház.

Így a régi kultúrház épülete az ezredforduló 
után kegyvesztett lett, az állam ezért nem köl-
tött rá, az egyházközség pedig nem kaphatta 
vissza, és csak várni kellett azt, hogy életveszé-
lyessé váljon, összedőljön, akkor pedig megszű-
nik áldatlan állapota.

Ez pedig 2020 nyarára be is következett: 
a tető beszakadt, az épület életveszélyessé vált, 
ezért le kellett bontani.

A községi vezetés felvette a kapcsolatot a 
gyülekezet főgondnokával, Póti Csabával, és 
közölték, hogy az épület megmenthető anyagai: 
cserép, fa, vályog a bontás után az egyházköz-
ség tulajdonába száll.

Persze azért akadt „szarka”, akinek jog-
talanul is jutott a megmaradt kevésből, ami az 
egyházat még belőle illette volna, de ez már sen-
kit sem zavart, mert a lényegen nem változtat.

Az egyház által 80 esztendeje épített gyüle-
kezeti ház mára már csak eltakarítandó romhal-
maz maradt, amelynek helyén az egyházközség 
kérésére egy emlékpark létesül majd a közeljö-
vőben, s az továbbra is a teljes lázári közösséget 
szolgálja.

A lázári református egyházközség presbite-
rei, gondnoka, munkásemberei és a presbiterek 
ifjú gyermekei áthordták és megmentették a 
megmaradt faanyagot; ezt majd az új parókia 
központi fűtésére használhatja fel az egyház-
község a következő fűtési szezonban.

A nehéz hurcolkodás, az egyház számára 
végzendő közmunka és a generációk példa-
mutató szolgálata az igazán jövőbe mutató és 
megsüvegelendő áldása a sokat próbált lázári 
református közösségnek!
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Elballagtak a Lorántffy Gimnázium nyolcadikosai
A járványügyi intézkedések betartásával a 
nagyvárad-olaszi református templomban 
tartották a Lorántffy Zsuzsanna Református 
Gimnázium nyolcadikosainak ballagási ünnep-
ségét. Csűry István, a királyhágómelléki egy-
házkerület püspöke tartott áhítatot.

Az ünneplőket Szakács Zoltán iskolalelkész 
köszöntötte, köztük a házigazda egyházközség 
lelkipásztorait: Dénes István Lukács esperest és 
Nacsádiné Csuka Melinda lelkésznőt.

Máté evangéliumából választott igei részle-
tet Csűry István püspök: „Mert az Emberfi a sem 
azért jött, hogy neki szolgáljanak, hanem hogy ő 
szolgáljon, és életét adja váltságul sokakért.”

KÉT HIBA

Arra hívta fel a fi gyelmet: a Zebedeus fi ak első 
helyeit kérő anya szavai bizonyítják, hogy Isten 
körül a félreértések ugyanúgy jelentkeznek, ha 
nem többszörözötten, mint bárhol a világban. 
Azonnal ítélő Istent akartak tisztelni, hódító ki-
rályként várták Krisztust, a Szentlélek hatalmát 
pusztító erőnek gondolták.

Isten azonban embert támogató hatalom, 
az anyaszentegyház pedig egymásért imádko-
zók és küzdők közössége.

Manapság is két nagyon nagy hiba törté-
nik akkor, ha Isten országát erőszakosan hódító 
államként próbáljuk érzékeltetni, avagy Isten 
ügyét hordozó intézmények hatalmaskodással 
élik sorsukat.

Romániában nehéz a felekezeti oktatás 
helyzete, fenyegető hangok kelnek, megszorító 
intézkedések születnek egészen a létbizonyta-
lanság határáig.

„A ballagás ünnepi óráját ezzel a bizonyít-
hatóan kedvbántó feszültségnek a leleplezésével 
nem rontani akarom, hanem inkább eszetekbe, 
de még inkább szívetekbe szeretném vésni, hogy 
nem akárhol töltöttétek el – most már múlt idő-
ben emlegetett – éveiteket, és nem akármilyen 
lelki alappal folytatjátok a jövőt” – fogalmazott 
az egyházfő.

Hozzátette: reméli, megsejtették, hogy Krisz-
tus közelében lehettek, és rájöttek arra, hogy az 
ő nevében megszólaló tanítók, tanárok, nevelők 
és lelkipásztorok szolgálni akartak nekik.

Nem abban az értelemben, hogy a diákért 
van az iskola, vagy a diák az iskoláért, hanem 
abban, hogy minél magasabb szinten vágyom 
keresni az élet ajándékait, vagy minél mélyeb-
ben megérteni a folyamatok összefüggéseit, an-
nál jobban értem meg a nekem szolgáló Krisztus 
szavait. Isten nélkül ugyanis lehet tanulni, de 
nem lehetséges a teljességet megérteni.

TARTALMAS IDŐ

Soós Sándor iskolaigazgató beszédében hangsú-
lyozta: mindenki tudja, hogy ma sem könnyű 
útnak indulni, mert riaszt az ismeretlen. Bízik 
azonban abban, hogy a diákok megtöltötték a 
tarisznyáikat olyan értékekkel, emlékekkel, me-
lyek segítenek nekik abban, hogy könnyebben 
megtegyék következő lépéseiket.

Az ebben a korban megszerzett tudás, az 
örömök és a bánatok, a barátságok meghatá-
rozzák majd a felnőttkorukat.

„Jusson eszetekbe, hogy a tartalommal 
megtöltött idővel utatokon tovább vándorolva 
mindig többek és többek lesztek” – tanácsolta.

Mivel a négy év folyamán két osztályfőnöke 
is volt a végzős osztálynak, mindketten (Tamás-
Pál Réka és Kövendi Éva) szóltak a gyerekekhez 
ez ünnepi alkalomból.
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Az égig érő torony – egy igazán építő játék 54 bibliai igével
„Jó szóval oktasd, játszani is engedd szép, 
komoly fi adat!  (József Attila)

Isten igéjét nem szabad bezárnunk a temp-
lomba, a szószék magasságába, hanem mind-
annyiunknak a kezünkbe kell vennünk, és 
a szívünkbe kell fogadnunk, hogy életünk 
részévé váljon. Ahhoz, hogy keresztyének-
ként élő kapcsolatban lehessünk mennyei 
Urunkkal, a Szentírásból mint a legtisztább 
forrásból kell merítenünk.

Az égig érő torony nevű bibliai társasjá-
ték is ennek eszköze lehet, hogy az Isten igéje 
valóban a hétköznapjaink részévé váljon, és 
formálni tudja szívünket, életünket.

Isten igéjével foglalkozni igazi boldogság. 
Sokan azonban még nem tudják, hogy Isten 
igéje szerethető, és sokan még nem tapasztal-
ták meg az ige olvasásának és tanulmányozá-
sának örömét.

ISTENNEL ÚJRAÉPÍTENI

Mit tegyenek azok a gyerekek, fi atalok vagy 
akár felnőttek, akik egy vastag könyv kézbe 
vételét (egyelőre még) nem tekintik feltétlenül 
örömforrásnak?

Javaslom, hogy próbálják ki Az égig érő 
torony játékot! Ez egy olyan bibliai társasjá-
ték, amelynek komoly tartalma és közösség-
formáló ereje van. Nem helyettesíti ugyan a 
bibliaolvasást, de kedvet csinálhat hozzá ki-
sebbeknek és nagyobbaknak egyaránt.

Egy egyszerű építőjáték, a dzsenga lelki-
leg is építővé válik, amikor Isten igéjét hozza 
közelebb egy különleges, a megszokottól el-
térő formában.

Ezúttal nem a lelkész olvassa fel a szó-
székről, hanem a játékosok veszik kézbe a 
fahasábokat, és felolvassák az azokra graví-
rozott rövid bibliai idézeteket.

A cél, hogy miközben egyre magasabbra 
építjük a tornyot – vigyázva, hogy az ne dől-
jön össze –, minél több igét megismerjünk, és 
lehetőleg meg is tanuljunk.

Ezáltal fontos bibliai igehelyek válnak 
ismerőssé, egyre inkább a sajátunkká, eze-
ken keresztül formálódnak a gondolataink 
és épülünk mi magunk is lelki házzá, Isten 
Szentlelkének templomává.

A tornyok sorsa nemcsak az, hogy az ég 
felé törnek, hanem az is, hogy előbb-utóbb 
összedőlnek.

Ebben a játékban is megélhetjük egyrészt 
a kudarcainkat (bizony, kivétel nélkül mind-
annyiunknak meg kell tanulnunk veszíteni 
is!), másrészt a lehetőségeinket (a türelem, az 
odafi gyelés, a tanulás révén lelkileg minden-
képpen nyerünk), nem utolsósorban Isten ke-
gyelmének a gazdagságát, aki megajándékoz 
az újrakezdés lehetőségével (összedőlt ugyan 
a torony, de játsszunk még egyet!).

Igen, újra lehet kezdeni a játékot – és az 
életünket. Istennel érdemes!

KIKNEK AJÁNLJUK EZT A JÁTÉKOT?

Jó szívvel ajánljuk a családoknak. Isten a 
szülőknek adta feladatul, hogy igéire tanítsák 
meg gyermekeiket. Az ige nemcsak kőtáblák-
ra írható, nemcsak papírlapokról olvasható, 
hanem élettereinket is betöltheti, hogy szí-
vünk is megteljen vele!

Családi játék esetén szülők és gyermekek 
együtt olvasnak, ismételgetnek és tanulnak 
igéket. Talán nem kell hangsúlyozni, mennyi-
re fontos a gyermekek hitbeli nevelésében az, 
hogy lássák: szüleik is foglalkoznak az igével, 
ők is olvassák és tanulják, így ez közös öröme 
lesz az egész családnak!

A gyülekezeteknek sokrétű felhasználási 
lehetőséget kínál ez a játék, hiszen kicsiktől 
nagyokig minden generáció használhatja. 
Alsó határként persze meghúzhatjuk a 6 éves 
kort, hiszen a gyerekek ez idő tájt kezdenek el 
barátkozni a betűk varázslatos világával, és 
a célunk az, hogy ezt a korosztályt, az olvas-

ni tanulókat is motiváljuk az olvasás, majd a 
bibliaolvasás szeretetére.

Vallásórákon és vakációs bibliaheteken is 
előkerülhet ez a játék, segítséget nyújtva lel-
készeknek és vallástanároknak egyaránt.

A konfi rmandusok mellett az ifi seknek 
is kedvelt tevékenységük lehet ez a játék. 
Emellett pedig felnőtt csoportok, presbiteri és 
munkaközösségek közösségformáló eszköze-
ként is népszerű lehet.

Ha pedig a missziót is feladatának tekinti 
egy gyülekezet (és hát melyik gyülekezetnek 
nem feladata ez?), akár kölcsönözhetővé is 
tehet néhány ilyen játékot, hogy minél töb-
ben megismerhessék, és Isten igéje a hívek 
mindennapjainak részévé válhasson.

Ez a kiadás a Heidelbergi Káté úrnapja-
inak témáit dolgozza fel, így természetesen 
ajánljuk a konfi rmandusoknak. Ők már vi-
szonylagos rendszerességgel kezdik el olvasni 
a Szentírást.

A lelkipásztorok kátéórán és istentisztele-
teken is kötelezhetik a konfi rmandusok szá-
mára a Biblia használatát, ám a kötelezettség 
mellett jó lenne, ha a gyermekek meg is sze-
retnék Isten igéjének olvasását, tanulását és 
megértését.

Ezt a célt segítheti elérni Az égig érő to-
rony: a kis felületen rövid szövegeket tartal-
mazó fahasábok játékosan kínálják fel az igé-
vel való ismerkedés lehetőségét.

Vallástanárok, sőt tanítónők is jól hasz-
nálhatják a játékot iskolában is. Sok gyer-
meket ismerek, akinek nemcsak elemistaként 
okoz gondot az olvasás, hanem később is. 
Az olvasásnak az ilyen játékos megközelí-
tése olyan motivációt adhat a gyerekeknek, 
amely kizökkenti őket a könyvek sokszor ko-
mornak tűnő világából, és a játékok csodáin 
keresztül könnyebb lehet leküzdeniük a fenn-
álló akadályokat.

Remélhetőleg keresztyén tanintézetek-
ben, kollégiumokban is helye lesz ennek a 
játéknak gyermekeink, ifjaink lelki épülésére.

Aki pedig nem játszani szeretne, hanem 
komolyan szeretne foglalkozni Isten igéjével, 
annak is érdemes kézbe vennie Az égig érő 
torony fahasábjait. A rájuk írt igéket me-
moriterekként magával viheti, akár minden 
nap vagy minden héten másikat, azokat újra 
meg újra elolvashatja, hogy eszébe és szívébe 
beíródjanak.

RENDELHETŐ

Ezt az igényes kivitelezésű bibliai játékot a 
Királyhágómelléki Református Egyházkerület 
adja ki. Ára 100 lej. Megrendelhető a lelki-
pásztori hivatalokban vagy az azegigeroto-
rony@gmail.com e-mail-címen.

Isten áldása legyen mindazokon, akik az 
ő igéjét a hétköznapokba, szabadidejükbe is 
be akarják vinni!

E��� J�� B�!" papfalvi lelkipásztor,

Az égig érő torony játék ötletgazdája
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Akik gondolnak 
az elfelejtett 
gyermekekre
Először ítéltek oda határon túli magyar akti-
vistának Jószolgálat-díjat. 

A szociális területen segítők szolgálatát elis-
merő kezdeményezés idén bővült külhoni ka-
tegóriával. Elsőként Sipos József tiszaújlaki 
és tiszakeresztúri református lelkipásztor, a 
Kárpátaljai „Elfelejtett” Gyermekek Segítése 
(KEGYES) civil szervezet koordinátora, a 
Kárpátaljai Református Ifjúsági Szervezet 
(KRISZ) elnöke kapta meg az elismerést.

A lelkész több éve végzi elhivatottan szolgá-
latát a kárpátaljai elfelejtett gyermekekért, te-
vékenységére Magyarországon is felfi gyeltek.

Sipos József kárpátaljai fi atalokkal ösz-
szefogva adományokat gyűjt az elhagyott, 
kórházban felejtett gyermekek részére, akik 
nehéz körülmények között élnek.

A mára már Munkácson is aktív csoport 
Nagyszőlősön kezdte a szolgálatot. A gye-
rekekkel önkéntesek foglalkoznak minden 
hétköznap: fürdetik, öltöztetik, tornáztatják 
őket.

A díjazott lelkipásztor a segítő tevé-
kenység egyik megálmodója és vezetője, ő 
szervezi és vezeti a gyűjtést Kárpátalján és 
Magyarországon, ő koordinálja az önkénte-
seket, beszél az orvosokkal, és osztja szét az 
adományokat.

„…ezt a díjat nem én kapom, hanem az 
a csapat, akikkel együtt végezzük a KEGYES 
munkáját. Azonnal meg is osztottam a csa-
pattal, hiszen ez a díj ugyanúgy illeti őket 
is. Valóban én felelek a KEGYES-en belül 
a menedzsmentért és az irányításért, de ez 
nemcsak az én érdemem, hanem mindazoké, 
akik részt vesznek ebben a munkában” – nyi-
latkozta a lelkipásztor a Kárpátalja hetilap 
munkatársának.
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NEMET MONDTAK A BRIT KÉPVISELŐK 

AZ ABORTUSZ LIBERALIZÁCIÓJÁT CÉLZÓ TÖRVÉNYMÓDOSÍTÁSOKRA

Hatalmas győzelem                       
az életvédőknek!
Nagy-Britannia életvédelmi mozgalma 
az elmúlt héten jelentős parlamenti győ-
zelmet aratott az abortuszlobbi által tá-
mogatott két törvénymódosítási javaslat 
visszavonása által. A tervezett módosítás 
bizonyos esetekben engedélyezte volna az 
abortuszt.

Az alsóház elnöke nem bocsátotta vitára a csa-
ládon belüli erőszakról szóló törvény módosí-
tására tett javaslatot, amely a 28. hétig „dekri-
minalizálta” volna az abortusz elvégzését.

A másik módosítási javaslatot, amely 
megengedte volna, hogy gyógyszeres és mű-
téti abortuszok bármilyen helyszínen meg-
történjenek, ha nőkkel szemben bántalmazó 
kapcsolat áll fenn, az azt javasló parlamenti 
képviselő maga vonta vissza, miután egyér-
telművé vált, hogy le fogják szavazni.

A módosítás megengedte volna, hogy 
mind a gyógyszeres, mind pedig a műtéti abor-
tuszok bármilyen helyszínen megtörténjenek, 
ha egy nő bántalmazó kapcsolatban van.

Eközben az első módosítási javaslat, 
amelyet az elnök nem bocsátott vitára, radi-
kálisan megváltoztatta volna Nagy-Britannia 
abortusztörvényeit – bármilyen okból, akár a 

28. hétig is megengedve az abortuszt, szinte 
minden biztosítékot megszüntetve.

A Right to Life UK – a legnagyobb brit 
életvédelmi szervezet – szóvivője boldogan 
nyilatkozott a visszavonás után, szerinte óri-
ási győzelem, hogy a módosításokat elvetet-
ték. Úgy véli, a javaslatok a meg nem szü-
letett gyermekek (és az édesanyák) védelmét 
még inkább ellehetetlenítették volna.

„Köszönjük annak a több ezer embernek, 
aki az elmúlt héten összefogott, és barátaival, 
családtagjaival együtt e-mailt küldött a par-
lamenti képviselőknek. A képviselők több 
levelet kaptak a mostani szavazás előtt, mint 
bármely korábbi, abortusztörvényről szóló 
voksoláskor.”
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Fricska – A bárány és a farkas
Ésaiás könyvének 65. részében a próféta a 
„Békés Királyság”-ként ismert csodálatos lá-
tomásában azt látja, hogy „farkas és bárány 
együtt legelnek”. 

A következő anekdota még a peresztroj-
ka előtti Szovjetunióból való, amikor még 
félelemmel emlegették az emberek a szovjet 
birodalom nevét is. A történet szerint az oro-
szok a világkiállításra Világbéke címmel ren-
deztek jelenetet, melynek egy nagy barlang 
volt a középpontjában. A barlangban béké-
sen evett egymás mellett egy kisbárány és egy 
orosz farkas. Ez a látvány annyira lenyűgöző 
volt, hogy sokan álmélkodva tekintették meg 
a bibliai látomásra emlékeztető jelenetet. 

Egy nap valaki feltette a tízpontos kér-
dést: „Hogyan tudták ezt elérni?” Az oroszok 
válaszoltak: „Ó, hát ez nagyon egyszerű. A 
bárányt minden reggel pótoljuk.”


